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DAS Social

 
Tid Mødet den 9. januar 2025, kl. 12.00 - 16.00

Sted Regionshuset, Niels Bohrs Vej 30, 9220, mødelokale A

Fraværende Tue Von Påhlman, Henrik Rene Christensen, Hanne Madsen, Dorte Juul Hansen, Helene
Lund Therkelsen

Til stede Søren Aalund, Arne Lund Kristensen, Rikke Albrektsen, Henrik Aarup-Kristensen, Anne
Krøjer, Charlotte Larsen

Øvrige
deltagere

Chefkonsulent i Sekretariat for Nordjysk Socialaftale Nanna Hjørringgaard,
Specialkonsulent i KKR Nordjylland Haukur S. Thorsteinsson, Vicesocialdirektør i Region
Nordjylland Martin Bjørn Andersen, Chef for Handicap og Socialpsykiatri i Thisted
Kommune Nikolaj Bilgram og Myndighedschef i Jammerbugt Kommune Mia Riise

Øvrige
oplysninger



Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 1.

Godkendelse af dagsorden

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender dagsordenen

Beslutning:

Dagsordenen blev godkendt 

Henrik Aarup-Kristensen ønskede et ekstra punkt tilføjet til slut på dagsordenen (lukket punkt). Dette blev
accepteret.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 2.

Godkendelse af referat fra seneste møde

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender referatet

Bilag:
- DAS Social referat den 27.11.24 (ekskl. bilag)

Beslutning:

Godkendt.
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DAS SOCIAL REFERAT DEN 27.11.24
(EKSKL. BILAG)



DAS Social

Mødet den 27. november 2024, kl. 09.00 - 13.00

Virtuelt

Side 7



4
5
6
8

10
12
13
14
16
18
19
21
23
24
25

Åben
1. Godkendelse af dagsorden
2. Godkendelse af referat fra seneste møde
3. Afrapportering - Beregning af overhead
4. Samarbejdsmodel for levering af sundhedsydelser på botilbud
5. Takstbilag 2025
6. Godkendelse af takst for Børnehus Nord 2025
7. Afregning for ekstra dag i skudår 2024
8. Opfølgning på Komponentanalysen
9. Temadag vedr. borgere med psykisk sygdom og demens
10. Status på udmøntningen af Nordjysk Socialaftale 2023-2024
11. Standardkontrakt på børne- og ungeområdet
12. Model for kapacitetsstyring på herbergsområdet
13. Orienteringspunkter
14. Eventuelt
15. Næste møde

Side 8



DAS Social

 
Tid Mødet den 27. november 2024, kl. 09.00 - 13.00

Sted Virtuelt

Fraværende Tue Von Påhlman, Hanne Madsen, Henrik Rene Christensen

Til stede Arne Lund Kristensen, Søren Aalund, Anne Krøjer, Rikke Albrektsen, Charlotte Larsen,
Dorte Juul Hansen, Henrik Aarup-Kristensen, Mikkel Grimmeshave, Helene Lund
Therkelsen

Øvrige
deltagere

Dyveke Jaspers (Læsø Kommune), Mie Riise (Jammerbugt Kommune), Tommy Andersen
(Rammeaftalesekretariatet), Nanna Bang Hjørringgaard (Rammeaftalesekretariatet), Louise
Meyer Ebdrup (Brønderslev Kommune - deltager under punkt 3), Morten Aggerholm
(Region Nordjylland - deltager under punkt 4), Louise de Lasson Post (Mariagerfjord
Kommune - deltager under punkt 4)

Øvrige
oplysninger
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 1.

Godkendelse af dagsorden

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

• Godkender dagsordenen

Beslutning:

Godkendt
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 2.

Godkendelse af referat fra seneste møde

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

• Godkender referatet

Bilag:
- DAS Social referat ekskl. bilag den 24.10.24

Beslutning:

Godkendt
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 3.

Afrapportering - Beregning af overhead

2024-071337 

Resume

Den Administrative Styregruppe skal behandle og godkende afrapportering fra arbejdsgruppe vedr.
beregning af overhead på rammeaftaleområdet. 

Den Administrative Styregruppe har tidligere besluttet, at der er behov for udvikling af en fælles
rammemodel for opgørelser af overheadprocent i relation til taksterne på rammeaftaleområdet i
Nordjylland.  Der har været nedsat en arbejdsgruppe til at adressere dette, og arbejdsgruppen har
udfærdiget en afrapportering med dertilhørende forslag til fælles initiativer vedr. overhead. 

Forretningsudvalget har drøftet arbejdsgruppens afrapportering og anbefalinger, og anbefaler overfor Den
Administrative Styregruppe, at disse godkendes. 

Formand for arbejdsgruppen, Louise Meyer Ebdrup - Brønderslev Kommune, vil deltage under
behandlingen af punktet med en kort præsentation, samt svare på spørgsmål.

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Tager arbejdsgruppens afrapportering til efterretning
2. Godkender arbejdsgruppens anbefalinger

Bilag:
- Sagsbeskrivelse - Overhead
- Bilag 1 - Overhead
- Bilag 2 - Overhead

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen indledte punktet og gav ordet videre til Louise Meyer Ebdrup fra arbejdsgruppen,
der har udarbejdet en rapport vedr. beregning af overhead.

Louise gav en kort orientering om arbejdsgruppens virke, og resultater. Dersom DAS godkender
anbefalingerne vil de have effekt fra og med 2026. 

Ift. den uklarhed, der er adresseret i rapporten vedr. Udbetaling Danmark, så handler det om en enkelt
kommune, som har en lille delopgave her ifm. med et arkiv.

Der blev spurgt ind til hvorfor arbejdsgruppen ikke anbefaler, at vi arbejder med en fast øvre grænse for
overhead, på samme måde, som de øvrige rammeaftaleområder? Svaret herpå er, at det ikke har været en
del af opdraget for gruppen, men det kan overvejes om det skal være et næste skridt. Det har ikke været
ønsket, i kommissoriet, at låse arbejdsgruppen fast på en løsning, før arbejdet i gruppe var gjort. Vi har
kunnet konstatere en meget stor spredning mellem driftsherre og enkelte driftsherre vil blive meget presset,
hvis vi laver en bindende ramme. Måske fra 2029 og frem?
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Konklusionen på drøftelsen blev, at Den Administrative Styregruppe tager arbejdsgruppens afrapportering
til efterretning, samt godkender anbefalinger fra arbejdsgruppen. 

Den Administrative Styregruppe besluttede ligeledes, at den kommune, som har udfordringer med
placering af omkostninger ifm. Udbetaling Danmark, bør finde en løsning, som gør det kan håndteres på
anden vis, og dermed ikke indarbejdes i overhead. 
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 4.

Samarbejdsmodel for levering af sundhedsydelser på botilbud

2024-071337 

Resume

Den Administrative Styregruppe behandler forslag til samarbejdsmodel for levering af sundhedsydelser på
botilbud. 

Forretningsudvalget har drøftet samarbejdsmodellen og de tilhørende bilag. 

Forretningsudvalget tilkendegiver, at den praksisnære vinkling i samarbejdsmodellen og bilag, er en god
måde at adressere de udfordringer, som har været stillet i kommissoriet. Det er vigtigt med et fokus på den
gensidige forventningsafstemning og kommunikation imellem parterne med det formål at sikre, at borgerne
altid modtager den rette indsats. Aftalebilaget vil kunne bidrage til dette.

Forretningsudvalget anbefaler overfor DAS Social, at samarbejdsmodellen og bilag godkendes

Repræsentanter fra arbejdsgruppen, Vicekontorchef Morten Aggerholm (RN) og Konstitueret leder af
sygeplejen Louise de Lasson Post (Mariagerfjord Kommune) deltager under præsentationen og drøftelsen
af materialet.

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender samarbejdsmodellen og dertilhørende bilag

Bilag:
- Sagsbeskrivelse - samarbejdsmodel vedr. levering af sundhedsydelser på botilbud
- Samarbejdsmodel vedr. levering af sundhedsydelser på botildbud i Nordjylland (DAS behandling)
- Bilag - lokal samarbejdsaftale med regionale og private botilbud (DAS behandling)

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen indledte punktet og gav ordet til Louise de Lasson Post og Morten Aggerholm fra
arbejdsgruppen. 

Der har været en rigtig god proces i arbejdsgruppen, og det har taget længere tid end forventet at komme
frem til et resultat, men der har været mange vinkler, som skulle afdækkes. Det har været vigtigt fra begge
parter, at materialet er relativt præcist og samtidig anvendeligt i praksis. Arbejdsgruppen har forsøgt at
finde et snit, så både botilbud og kommuner kan se sig selv i det.

Der var opbakning til det fremlagte materiale, og det blev understreget at det er vigtigt med en fælles
implementeringsindsats ift. at få modellen ud og leve blandt tilbuddene og kommunerne. Det er ligeledes
vigtigt med en evaluering af erfaringerne med- og samarbejdet om modellen. 

Konklusionen blev, at Den Administrative Styregruppe godkender samarbejdsmodellen og bilaget for lokal
aftale. 
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Den Administrative Styregruppe ønsker ligeledes, at arbejdsgruppen udarbejder et forslag til tværgående
implementeringsproces af modellen. En implementeringsproces, som skal være relativ simpel i form og
omfang. Chefgruppen inddrages med henblik på input til- og kvalificering af implementeringsmodellen. 

Den Administrative Styregruppe ønsker endeligt, at arbejdsgruppen udarbejder et forslag til evaluering af
erfaringerne med modellen - eks. når modellen har været i "drift" et års tid. Eks. engang i 2027. 

Arbejdsgruppens forslag præsenteres for Forretningsudvalget, når disse foreligger klar. 
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 5.

Takstbilag 2025

2024-071337 

Resume

Den Administrative Styregruppe skal behandle og godkende takstbilag for 2025 for Rammeaftaleområdet i
Nordjylland.

Forretningsudvalget har drøftet taksterne for 2025 og anbefaler overfor DAS, at disse godkendes. 

Forretningsudvalget anbefaler overfor DAS, at Forretningsudvalget gives kompetence til at behandle evt.
takster fra driftsherre, som ikke når at blive behandlet af DAS d. 27. november 2024. 

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender takstbilaget for 2025
2. Afgiver kompetence til Forretningsudvalget med henblik på behandling af evt. takster, som ikke når

at blive behandlet af DAS d. 27. november 2024.

 

Bilag:
- Sagsbeskrivelse - takstbilag 2025
- Takstbilag 2025 (DAS behandling (27-11-24)
- Notat - Redegørelse for takstberegning 2025 (Jammerbugt Kommune)
- Tilbud, nye og udgået

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen indledte kort punktet, og gav ordet til Tommy Andersen fra
Rammeaftalesekretariatet. 

I forhold til takstbilaget for 2025 har der været fokus på indarbejdelse af ekstraordinære omkostninger qua
trepartsaftalen på velfærdsområdet. Der er formentligt forskellige praksis for, hvordan omkostningerne er
håndteret hos de enkelte driftsherrer, og det kan således være svært at sammenligne taksterne på
tværs 1:1. 

Der har ligeledes været fokus på begrundelserne for en beregnet belægningsprocent under 95%, og at en
afvigelse herfra skal godkendes af DAS.

Med henblik på at understøtte et mere gennemsigtigt grundlag for behandling af takster hvert år, har
Forretningsudvalget bedt Styringsaftalegruppen komme med forslag til en godkendelsesmodel, som er
mere operationaliserbar. Dette forventes, at blive gældende for taksterne fra og med 2026. 

Side 10Side 16



Forretningsudvalget har ligeledes godkendt et forslag fra Styringsaftalegruppen, at der for 2026 skal
udarbejdes et nyt taksskema, som bedre kan håndtere overgange til nye takstmodeller. Brønderslev og
Vesthimmerland er overgået til nye takstmodeller, og Aalborg og Region Nordjylland er på vej.

 

Konklusionen på punktet blev, at Den Administrative Styregruppe godkender takstbilaget for 2025 uden
yderligere bemærkninger.  

Den Administrative Styrgrupper giver ligeledes kompetence til Forretningsudvalget til, at godkende evt.
takster, som måtte bliver eftersendt, og som skal være gældende for 2025. 
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 6.

Godkendelse af takst for Børnehus Nord 2025

2024-071337 

Resume

Den Administrative Styregruppe behandler nye takster for Børnehus Nord vedr. 2025.

Forretningsudvalget har drøftet de nye takster for 2025 og anbefaler overfor Den Administrative
Styregruppe, at disse godkendes. 

Forretningsudvalget har ønsket at inddrage Børne- og Ungedirektørkredsen mhp. evt. bemærkninger til
taksterne for 2025. En opsamling på bemærkningerne fra Børne- og Ungedirektørkredsen er vedlagt som
bilag. 

Børnehus Nord har ligeledes udfærdiget et supplerende notat, hvori det angives fra hvilke kommuner,
Børnehuset har fået sine sager. 

 

Sagsfremstilling og bilag er udarbejdet af Aalborg Kommune. 

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender taksterne for Børnehus Nord 2025. 

Bilag:
- Godkendelse af takst 2025 for Børnehus Nord
- Børnehus Nord takst 2025 
- Børnehus Nord Objektiv finansiering 2025 
- Børnehus Nord - bemærkninger til DAS
- Børnehus Nord. Data på henvisninger

Beslutning:

Den Administrative Styregruppe godkender taksterne for Børnehus Nord 2025
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 7.

Afregning for ekstra dag i skudår 2024

2024-071337 

Resume

Rammeaftalesekretariatet har tidligere på året fået et par henvendelser vedr. opkrævninger i 2024 med
henvisning til at det er skudår. Forretningsudvalget og DAS har været inddraget et par omgange, men der
er ikke truffet en endelig afgørelse omkring afregningspraksis for 2024.

Forretningsudvalget har drøftet sagen igen og vurderingen her er, at de fleste driftsherre formentligt har
opkrævet for skuddagen i 2024, og det vil være disproportionalt ressourcekrævende, at rulle denne
opkrævning tilbage.

Forretningsudvalget anbefaler derfor at Den Administrative Styregruppe godkender afregning for
skuddagen i 2024.

I styringsaftalen for 2025-2026 er det indarbejdet, at takster beregnes ud fra 365, men at der i skudår kan
ske afregning for 366 dage.

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender, at der sker afregning for skuddagen i 2024

Bilag:
- Sagsbeskrivelse - afregning

Beslutning:

Den Administrative Styregruppe godkender, at der sker afregning for skuddag i 2024. 
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 8.

Opfølgning på Komponentanalysen

2024-071337 

Resumé

Komponent udarbejdede i 2023 en større analyse vedr. udgiftspresset på det specialiserede socialområde i
Nordjylland. Der lægges under dette dagsordenspunkt op til, at der på mødet laves en status ift. de enkelte
kommuners arbejde med data og resultater fra Komponentanalysen, og at der lægges op til, at
myndigheds- og udførercheferne efterfølgende dette møde kan arbejde videre med data og resultaterne.
Endelig lægges der op til, at det godkendes, at styringscockpittet opdateres med data for 2024.

 

Sagsfremstilling

I 2023 blev der lavet en større analyse i regi af Den Administrative Styregruppe med det formål at afklare
årsagerne til det stigende udgiftspres på det specialiserede socialområde i Nordjylland. Analysen, som blev
udarbejdet i samarbejde med Komponent, afkræftede bl.a. hypoteser vedr. dels kommunal kompensering
for kapacitetsudfordringer i den regionale behandlingspsykiatri og dels sammenhæng til normalområderne,
som skulle føre til afledte udgifter på specialområdet.

Der er herefter blevet arbejdet videre med løbende vedligehold af dataene fra analysen på tværs af de
nordjyske kommuner. Samtidig har det været op til hver enkelt kommune at arbejde videre med
konklusionerne og resultaterne, som viste sig via analysen. Dette understøttet af, at der den 2. okt. 2024
har været afholdt en større workshop vedr. visitationspraksis med Maibritt Kuszon som facilitator, hvilket
skulle understøtte processen ift. at arbejde ind i dataene i kommunerne herunder eksempelvis ift.
visitationskultur.

For at sikre et løbende fokus på resultaterne fra Komponentanalysen er der forud for dette DAS-møde
udsendt nedenstående spørgsmål, som udgangspunkt for en fælles drøftelse på nærværende DAS-møde:

- hvad har overrasket i Komponentanalysen (hvilken ny viden har I fået)?

- hvad har den nye viden givet anledning til hos jer? 

- hvad kunne et eventuelt næste skridt være tværkommunalt?

Forretningsudvalget stiller herudover forslag til, at myndigheds- og udførerchefer drøfter, hvad dataene og
resultaterne af Komponentanalysen har givet og kan give anledning til af overvejelser og tiltag hos dem
hver især med henblik på fælles inspiration og videre understøttelse af processen med arbejdet.

Endelig skal styringscockpittet opdateres med data for 2024 for at sikre opdaterede data fremadrettet. 

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. drøfter hvordan der indtil videre er blevet arbejdet med resultaterne og data i de enkelte
kommuner
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2. drøfter om næste skridt kunne være, at myndigheds- og udførerchefer drøfter, hvad dataene og
resultaterne af Komponentanalysen har givet og kan give anledning til af overvejelser og tiltag - til
fælles inspiration

3. godkender at styringscockpittet opdateres med data for 2024 for at sikre opdaterede data
fremadrettet

Bilag:
- Styringscockpit KKR Nordjylland - 2024
- Notat - styringscockpit 2024

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen introducerede til punktet. Dette blev efterfulgt af en fælles drøftelse med følgende
pointer:

- dataene fra Komponentanalysen er blevet brugt i de forskellige kommuner til blive klogere på, hvor
udfordringerne ligger

- opbakning til fortsat opdatering af datacockpittet

- der er generelt ikke brug for yderligere data, men fokus på reel justering af praksis, handlinger
(prøvehandlinger) og nytænkning

- temadagen levede ikke helt op til alles forventninger (man kom ikke tæt nok på justeringer i praksis
/ reelle løsninger)

- der skal være mere fokus på snitfladerne til det specialiserede børne- og ungeområde,
almenområdet og beskæftigelsesområdet

- der skal tænkes mere i nye løsninger, og hvad vi konkret kan gøre anderledes

- der skal være fokus på de særligt dyre enkeltsager - evt. en analyse heraf 

- der ønskes en mere datadrevet proces, når der drøftes udbud og efterspørgsel - vi bør få lavet en
proces for dette

- der kunne dykkes mere ned i vores køb hos private leverandører på tværs ift., om vi evt. kunne
lave et kommunalt tilbud til disse borgere

 

Den Administrative Styregruppe besluttede, at rammeaftalesekretariatet skal samle op på inputtene, som
efterfølgende skal kvalificeres og operationaliseres af såvel myndigheds- og udførercheferne ift. at
konkretisere de næste skridt. Regionen ønskede ligeledes at deltage i denne proces.
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 9.

Temadag vedr. borgere med psykisk sygdom og demens

2024-071337 

Resumé

Forretningsudvalget drøftede på møde den 4. nov., at det kunne være relevant med en temadag vedr.
borgere med psykiske lidelser og demens. Sekretariatet har arbejdet videre med dette, og under
nærværende punkt præsenteres et forslag til temadag. Den Administrative Styregruppe bedes drøfte
forslaget, herunder om der er nogen nordjyske kommuner, som kan byde ind med et oplæg på en sådan
temadag.  

 

Sagsfremstilling

Emne: Temadag vedr. psykiske lidelser og demens

Baggrund: Der opleves generelt udfordringer i kommunerne med at yde den rette pleje og omsorg til
borgere, som både lever med en psykisk lidelse og en demenstilstand. Denne borgergruppe kan være
svær at placere og understøtte. Disse borgerne risikerer at falde imellem to stole i det kommunale system.

Formål: At give deltagerne viden om målgruppen af borgere, som lever med psykisk lidelse og demens,
samt at få en forståelse for målgruppen og sammenspillet med målgruppen. Herudover ønskes
erfaringsudveksling samt refleksion omkring daglige oplevelser, således der kan arbejdes videre med
udfordringerne i egen kommune.

Facilitator og oplægsholder: Anneke Dapper Skaaning som er psykolog med 30 års erfaring på
demensområdet. Anneke har både erfaring indenfor psykiatri og demens og er aktuelt med bogen
"Demenssprog". 

Indhold på dagen:

8.30-9.00: Ankomst og morgenbrød

9.00- 9.15: Velkomst og formål med dagen

9.15-10.00: Oplæg vedr. psykisk lidelse og demens v. Anneke

10.00-10.15: Pause

10.15-10.45: Refleksion i grupper ud fra spørgsmål

10.45-11.00: Opsamling på gruppedrøftelser

11.00-11.30: Oplæg om uforståelig adfærd v. Anneke

11.30-12.30: Frokost

12.30-13.15: Oplæg fra 3 kommuner (3 gange 15 minutter)

13.15-13.30: Drøftelser i grupper efter oplæg
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13.30-13.45: Kaffepause

13.45-14.15: Oplæg uforståelig adfærd del 2

14.15-14.45: Gruppearbejde hvordan videre herfra

14.45-15.00: Opsamling og tak for i dag v. Anneke

Datoforslag: den 7.4.2025 eller 22.04.2025

Temadagen målrettes følgende deltagere: nordjyske ledere og chefer på det specialiserede socialområde

Der ønskes korte kommunale oplæg på temadagen til at supplere oplæggene fra Anneke Drapper. Det
kunne være oplæg vedr. nogle kommunale erfaringer med målgruppen fx om de udfordringer, man
oplever, og om hvordan man arbejder med det lige nu -  måske en case. På DAS-mødet drøftes det, om
der er kommuner, som kan byde ind her.

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. drøfter om forslaget til temadag kan godkendes 
2. drøfter om der er nogen nordjyske kommuner, som kan byde ind på temadagen med eksempler fra

praksis ift. hvordan man kan arbejde med målgruppen eller lignende.

Beslutning:

Henrik introducerede til punktet herunder til den foreslåede oplægsholder Anneke Drapper, som har fokus
på ikke at diagnosticere, men i stedet fokus på den pågældende adfærd, og hvordan denne kan forstås og
håndteres.

Den Administrative Styregruppe bakkede op omkring relevansen af temadagen og emnet.

Konkret bød Mariagerfjord Kommune ind ift. evt. at kunne bidrage med et kommunalt oplæg via leder af
demenscenter Skovgaarden (Dorte Lynge). Ligeledes bød Region Nordjylland ind ift. at kunne bidrage med
oplæg via Carsten Kaalby. 

Rammeaftalesekretariatet arbejder videre med at få aftaler med oplægsholdere osv. på plads og får
herefter udsendt invitationer.
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 10.

Status på udmøntningen af Nordjysk Socialaftale 2023-2024

2024-071337 

Resumé

Nordjysk Socialaftale 2023-2024 udløber ved årets afslutning. Der præsenteres under nærværende punkt
en status på udmøntningen af fokusområderne fra socialaftalen. Det vurderes i denne status, at alle
fokusområderne er udmøntet og kan afsluttes (enkelte delelementer føres videre under de nye
fokusområder i den kommende socialaftale). Forretningsudvalget bedes tage status til efterretning.

Sagsfremstilling

Der er udarbejdet en status på Nordjysk Socialaftale 2023-2023 - ligger som bilag.

Heraf fremgår, at der er i løbet af de seneste to år er igangsat flere forskellige initiativer som udmøntning
på de tre fokusområder gældende for 2023 og 2024. Enkelte elementer fra fokusområderne er videreført
under nye fokusområder i Nordjysk Socialaftale 20225-2026.

Det er derfor rammeaftalesekretariatets vurdering, at alle fokusområder og initiativer fra Nordjysk
Socialaftale 2023-2024 er udmøntet.

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Tager status til efterretning

Bilag:
- Status udmøntning 2023-2024

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen introducerede til punktet, hvorefter rammeaftalesekretariatet uddybede. 

Den Administrative Styregruppe tog status til efterretning.
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 11.

Standardkontrakt på børne- og ungeområdet

 Resume

Den Administrative Styregruppe behandler ny version af standardkontrakt for børne- og ungeområdet
(version 2.1)

 

Baggrund

KL har stået i spidsen for udarbejdelse af standardkontrakter på det specialiserede børne- og ungeområde.
Formålet med standardkontrakten er at skabe et sikkert, genkendeligt og juridisk bindende grundlag for
samarbejdet mellem to parter omkring et konkret køb. Standardkontrakten skal medvirke til at tydeliggøre
de vilkår, der ved konkret køb gælder for såvel køber som leverandør, herunder betalingsfrister,
opsigelsesvarsler, efterregulering ved lukning af pladser/tilbud mv.

Børne- og Ungedirektørkredsen har d. 12. januar 2024 givet fuld opbakning til, at DAS Social tiltræder
standardkontrakterne.

 

Sagsfremstilling

Flere kommuner har efterfølgende givet udtryk for behov for rettelser i standardkontrakten. Der har bl.a.
været uenighed om, hvorvidt man kan beskrive indsatser på børneområdet (anbringelser) på samme
måde, som på voksenområdet (placering på botilbud) – der er usikkerhed omkring det juridiske.

Der blev orienteret om dette på møde i Børne- og Ungedirektørkredsen d. 22. marts 2024.

KL har derfor foretaget en række ændringer i standardkontrakten og udgivet en ny version i august 2024
(nu, version 2.1). De væsentligste ændringer i version 2.1 drejer sig om:

• Opsigelsesvarsler: Formuleringen ”Hvis barnet/den unge bortvises, så stopper betalingen
øjeblikkeligt” er fjernet, fordi en eventuel bortvisning vil modstride den afgørelse, som myndigheden
har truffet. Formuleringen er ændret til ”I det omfang børne- og ungehjemmet ønsker at opsige
kontrakten, fordi de vurderer ikke at kunne opfylde formålet med indsatsen, skal børne- og
ungehjemmet tage kontakt til kommunen hurtigst muligt. Kommunalbestyrelsen vil herefter skulle
tage stilling til, hvilken indsats der i stedet skal iværksættes.”

• Indsatser: Det er nu muligt at slette eventuelle indsatser, som ikke er relevante i den enkelte sag.
• Der er rettet i kontraktens format, så det er muligt at indsætte logo og skriveformularerne ikke

forbliver gule, når man skriver i dem.

Børne- og Ungedirektørkredsen har d. 1. november 2024 drøftet nyeste version af standardkontrakten
(version 2.1). Børne- og Ungedirektørkredsen havde ikke bemærkninger hertil.  

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe 
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1. Tiltræder standardkontrakten på børne- og ungeområdet (version 2.1)

Bilag:
- standardkontrakt-paa-det-specialiserede-boerne-og-ungeomraade-rammeaftale-vers-100521-version-21
- Referat- møde i Børne- og Ungedirektørkreds d. 1. november 2024

Beslutning:

Den Administrative Styregruppe godkender, at standardkontrakten for børne- og ungeområdet (verison 2.1)
tiltrædes.

Standardkontrakten publiceres på Rammeaftalesekretariatets hjemmeside. 
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 12.

Model for kapacitetsstyring på herbergsområdet

2024-071337 

Resumé

Med økonomiaftalen for 2024 aftalte regeringen og KL at indføre en ny model for kapacitetsstyring på
herbergsområdet. Der er nu en konkret model i spil. Den endelige model forhandles mellem regeringen og
Folketingets partier. Status bedes taget til efterretning af DAS.

 

Sagsfremstilling

Baggrund

Med økonomiaftalen for 2024 aftalte regeringen og KL at indføre en ny model for kapacitetsstyring på
herbergsområdet. KL’s bestyrelse godkendte i efteråret 2023, at KL skulle arbejde for en model, hvor
kapaciteten på herbergsområdet fastsættes regionalt af KKR. KL har siden været i dialog med Social- og
Boligministeriet og arbejdet videre med en konkret model. Modellen er også drøftet på møde ml.
KL’s/KKR’s formandskaber i oktober 2024.

En fremtidig model skal forhandles mellem regeringen og Folketingets partier. Denne sag indeholder en
beskrivelse af den model, som KL har spillet ind med over for Social- og Boligministeriet.

Udviklingen og status på området

Udgifterne til herbergsområdet har været kraftigt stigende i en længere årrække. Fra 2018 til 2023 er
udgifterne steget med ca. 360 mio. kr. (brutto) svarende til 33 pct. I samme periode er hjemløsheden
samlet set faldet. Med virkning fra 2023 er statsrefusionen på området omlagt, så der ikke gives refusion
for udgifter til herbergsophold med en varighed på mere end 90 dage (120 dage i en overgangsperiode).
Det betyder, at udgiftsvæksten fremover vil få større gennemslag i kommunerne.

Kommunernes styring af området er begrænset af en række forhold ved styringsmodellen:

• Selvmøderprincippet indebærer, at kommunerne ikke har kontrol med hvem og hvor mange, der
tager ophold eller opholdenes længde.

• Der er fri etableringsret, hvilket betyder, at alle kan oprette et herberg og indgå i kommunernes
forsyning (givet godkendelse af socialtilsynet). Kommunerne har dermed i dag ingen kontrol over
kapaciteten på området. De senere år er antallet af private herbergspladser vokset kraftigt.

• Social- og Boligstyrelsens kapacitetsanalyse viser bl.a., at udgifterne delvist er drevet af udbuddet af
herbergspladser, og at der er indikationer på, at antallet af pladser er større end behovet.

• Kommunerne kan ikke påvirke indholdet af indsatsen og dermed heller ikke serviceniveau eller
takstens størrelse. Der er stor variation i den indsats, der leveres på tværs af tilbud.

Samlet set betyder ovenstående, at øget styring med kapaciteten er afgørende for, at kommunerne kan
imødegå udgiftsvæksten.

Forslag til ny model for kapacitetsstyring

Da hjemløse i høj grad bevæger sig på tværs af kommunegrænser, kan kapaciteten ikke fastsættes på
kommuneniveau, og derfor aftalte regeringen og KL i økonomiaftalen for 2024 at afdække, hvorvidt den
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fremadrettede kapacitet (herunder antal af pladser mv.) på herbergsområdet kunne koordineres i regi af
KKR. Modellen indebærer derfor, at kapaciteten fremadrettet fastsættes fælleskommunalt i KKR.

KL har overfor Social- og Boligministeriet foreslået en model for kapacitetsstyring, baseret på
nedenstående synspunkter:

▪ Herbergskapaciteten fastsættes af kommunerne inden for hvert KKR i regi af de fælleskommunale
rammeaftaler på socialområdet. KL og Socialstyrelsen bistår de fem fælleskommunale
rammeaftalesekretariater med relevante data og nøgletal.

▪ Herbergskapaciteten vil fortsat være et mix af kommunale, selvejende og private leverandører.
▪ Den fastsatte kapacitet udmøntes via en udbudsproces. Ikke-offentlige leverandører kan kun indgå i

forsyningen, hvis de er godkendt via udbuddet.
▪ KL’s forslag er, at KL får bemyndigelse til på kommunernes vegne at indgå aftale med

private/selvejende leverandører på herbergsområdet. Denne model kendes fra Sundhedslovens §
140 stk. 5 om vederlagsfri genoptræning.

▪ Kapaciteten kan fastsættes med faste intervaller f.eks. hvert 3. eller 6. år.

KL har foreslået, at det kun er den ikke-offentlige del, der skal udbydes, under alle omstændigheder skal
udbuddet gøres så simpelt og ubureaukratisk som muligt.

Kommunerne har fortsat forsyningsforpligtelsen og skal udfylde den, f.eks. hvis en leverandør går konkurs
eller der opstår et ekstraordinært behov for pladser.

Den endelige model skal som nævnt forhandles mellem regeringen og Folketingets partier.

Sammenhæng med Socialtilsynet

Det vil fortsat være et krav, at tilbud er godkendt af Socialtilsynet for at kunne indgå i kommunernes
forsyning. Hvis en leverandør tildeles en aftale via SKI udbuddet, vil det ske under forudsætning af, at
leverandøren har, eller forventes at opnå, en godkendelse inden tilbuddet går i drift.

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Tager orienteringen til efterretning

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen introducerede til punktet. Efterfølgende drøftede Den Administrative Styregruppe
væsentligheden af kapacitetsstyring på området herunder vigtigheden af, at der bliver bedre sammenhæng
mellem udbud og efterspørgsel på dette område samt en opmærksomhed på geografien, således der ikke
bliver uheldige koncentrationer af herberger i særlige områder.

Dorte Juul gjorde opmærksom på, at regionen ligeledes driver forsorgshjem.

Den Administrative Styregruppe tog orienteringen til efterretningen og bad Helene Lund Therkelsen tage
pointerne med videre i KL-regi.
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 13.

Orienteringspunkter

2024-071337 

 

• Status vedr. central udmelding om udsatte gravide med et skadeligt rusmiddelbrug
• Status på central udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning og dom

Beslutning:

Punkterne blev taget til efterretning.
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 14.

Eventuelt

Beslutning:

Ingen bemærkninger
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Mødet den 27.11.2024 DAS Social

Åben
Punkt 15.

Næste møde

Næste møde finder sted d. 9. januar 2025, fra kl. 12.00-16.00, i Regionshuset. 

Beslutning:

Ingen bemærkninger
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 3.

Sundhedstjek på botilbud

2024-079097 

Resumé

Overenskomst  for  almen  praksis  indeholder  et  tiltag  om  sundhedstjek  til  beboere  på  botilbud.  Region
Nordjylland har leveret et opdateret datatræk for sundhedstjek foretaget af nordjyske praktiserende læger.
Data viser stor variation i antallet af sundhedstjek i de enkelte kommuner, og der ses en stigning i antallet
af  sundhedstjek  gennemført  i  2024  sammenlignet  med  foregående  år.  Der  ønskes  på  den  baggrund  en
drøftelse af eventuelle behov for opfølgning på implementeringen af sundhedstjek på botilbud.

 

Sagsfremstilling

I overenskomsten for almen praksis indgår et tiltag om sundhedstjek til  beboere på botilbud, som trådte i
kraft den 1. januar 2022.

Kort  fortalt  består  tiltaget  i,  at  beboere  på  botilbud  som  udgangspunkt  hvert  andet  år  skal  modtage  et
sundhedstjek  udført  på  botilbuddet  af  beboerens  praktiserende  læge.  Som  udgangspunkt  er  det
botilbuddet, der har initiativforpligtelsen til det første sundhedstjek, men den praktiserende læge kan også
tage  initiativet.  Sundhedstjekket  indeholder  bl.a.  helbredsundersøgelse  med  henblik  på  afdækning  af
somatisk  sygdom,  status  på  eventuel  eksisterende  behandling  (herunder  medicingennemgang)  og
udarbejdelse af plan med beboeren og pårørende/personale.  

Målgruppen for  sundhedstjekket  er,  jf.  vejledning til  overenskomsten,  ”personer på 18 år og derover,  der
opholder  sig  på botilbud,  jf.  servicelovens §§ 107-108 og botilbud efter  almenboligloven med støtte  efter
Servicelovens  §  85,  dvs.  personer  som  opholder  sig  på  botilbud  på  grund  af  betydelig  nedsat  fysisk,
psykisk funktionsevne eller særlige sociale problemer.” 

For  yderligere  beskrivelse  af  sundhedstjek  på  botilbud  henvises  til  ”Vejledning  for  anvendelse  af
overenskomstens ydelser” side 177-178. 

Den  Administrative  Styregruppe  på  socialområdet  behandlede  den  4.  april  2024  et  datatræk  fra  Region
Nordjylland på sundhedstjek på botilbud fordelt  på de nordjyske kommuner. På daværende tidspunkt var
der bl.a. enighed om, at der er knyttet en del usikkerheder til tallene, men at det uanset dette var væsentligt
at få fokus på området og få sat det i systemet lokalt. Det blev besluttet, at punktet skulle drøftes igen i Den
Administrative Styregruppe primo 2025.

Region Nordjylland har nu lavet et opdateret datatræk på forbruget af sundhedstjek på botilbud fordelt på
de nordjyske kommuner. Data dækker perioden fra den 1. januar 2022, hvor ordningen trådte i kraft, til og
med den 25. oktober 2024 (den sidste måned i opgørelsen er således ikke fuldt opgjort). Det opdaterede
datatræk,  som  er  vedlagt  som  bilag,  viser  fortsat  stor  variation  i  implementeringen  af  sundhedstjek  på
botilbud på tværs af de nordjyske kommuner. Datatrækket viser ligeledes, at der i 2024 er sket en markant
stigning i antallet af gennemførte sundhedstjek; hvor der i hele 2022 og 2023 blev gennemført henholdsvis
381 og 458 sundhedstjek, blev der i perioden januar-oktober 2024 gennemført 602 sundhedstjek.

Det  skal  bemærkes,  at  data  dækker  gennemførelsen  af  sundhedstjek  på  botilbud  blandt  praktiserende
læger  hjemhørende  i  de  enkelte  kommuner;  der  er  således  ikke  nødvendigvis  “én  til  én”  sammenhæng
med  beboere  bosiddende  i  de  enkelte  kommuner.  Yderligere  skal  bemærkes,  at  vedlagte  data  dækker
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antal  ydelser  og  ikke  antal  unikke  borgere  (én  borger  kan  således  have  modtaget  mere  end  ét
sundhedstjek).

Chefkonsulent Peter Hviid Paulsen fra det fælleskommunale sundhedssekretariat deltager i dette punkt. 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe:

• Drøfter den fornyede status på sundhedstjek på tilbud med henblik på eventuelle behov for
opfølgning på implementeringen.

Bilag:
- Bilag - sundhedstjek på botilbud (291124)

Beslutning:

Peter Hvid Paulsen indledte punktet, og Den Administrative Styregruppe drøftede, at det stadig er relevant
at følge op på antallet af sundhedstjek, da ordningen videreføres i overenskomst for almen praksis i 2025,
og data indikerer, at ca. 40 % af den samlede målgruppe har fået sundhedstjek i de nordjyske kommuner.
Dataene skal dog tages med væsentlige forbehold, bl.a. eftersom sundhedstjekkene ikke altid registreres
korrekt af lægerne, og da nogle beboere enten ikke ønsker sundhedstjek eller selv søger læge på anden
vis (fx ved konsultation hos lægen fremfor sundhedstjek på botilbuddet). Målsætningen vil således ikke
være, at samtlige beboere i målgruppen modtager et sundhedstjek. Dataene kan umiddelbart ikke gøres
mere specifikke end det vedlagte, så der kan med fordel følges op i eget bagland ift. at blive klogere på
den konkrete status i egen kommune.

Generelt er der i DAS en opfattelse af, at ordningen med sundhedstjek på botilbud fungerer godt. Der
opfordres til, at drøftelserne ligeledes tages i de respektive KLU'er ved behov.  
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BILAG - SUNDHEDSTJEK PÅ
BOTILBUD (291124)



Bilag: Antal sundhedstjek på botilbud foretaget af nordjyske praktiserende læger i perioden 1. januar 2022 – 25. oktober 2024 

Data viser det månedsvise antal ydelser fordelt efter hvilken kommune den praktiserende læge er beliggende i. 
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 4.

Faste læger på botilbud

2024-079097 

Resumé

Der indføres ny ordning vedr. faste læger på botilbud. Ordningen forventes at starte op med at omfatte 250
botilbud. Alle kommuner skal som udgangspunkt med i ordningen. Meget viden vedr. det rent praktiske
omkring ordningen udestår endnu. Den Administrative Styregruppe bedes drøfte ordningen.

Sagsfremstilling

Uligheden i sundhed er markant for socialt udsatte borgere og borgere med handicap og psykiske lidelser,
der bor på botilbud. I overenskomstaftalen om almen praksis gældende fra 1. januar 2024 er det aftalt, at
sundhedstjek på botilbud, der skal bidrage til at forebygge og evt. behandle somatiske sygdomme for
personer, som opholder sig på botilbud.

Ordningen om fasttilknytning af alment praktiserende læger skal supplere den allerede aftalte indsats med
sundhedstjek og yderligere styrke kompetenceudviklingen på bosteder gennem sundhedsfaglig rådgivning
til medarbejderne, samt medvirke til at reducere omfanget af uhensigtsmæssige indlæggelser og
genindlæggelser blandt en målgruppe, som har en høj forekomst af somatiske problemstillinger og
multisygdom. Dette skal ske gennem både rådgivning, styrket kommunikation og samarbejde mellem
botilbudspersonale og læge, så der sikres størst mulig faglig indsigt i relevante problemstillinger og
sygdomsbilleder hos målgruppen.

Der afsættes i alt 6,3 mio. kr. til honorering af rådgivning og undervisning, som svarer til, at 250 botilbud får
tilknyttet en fast læge. Der foreligger på nuværende tidspunkt ikke en egentlig fordelingsnøgle ift.
fordelingen mellem kommunerne – dog er der fra KL givet udtryk for, at alle kommuner forventes at blive
en del af ordningen. Opgaven er indskrevet i en 1-årig overenskomst, men ordningen forventes fortsat og
ligeledes udbygget til at omfatte mere end de 250 tilbud på længere sigt. Ordningen indgår således også
som en del af den indgåede sundhedsreform fra 15. november 2024, hvor der i 2026 er afsat 3 mio. kr. til
ordningen og fra 2027-2030 årligt 4 mio. kr.

Rent praktisk er detaljerne ikke på plads endnu ift., hvordan det skal føres ud i livet, men dette er under
afdækning. Det er det fælleskommunale sundhedssekretariat, som er primær tovholder på opgaven, hvor
Rammeaftalesekretariatet på det specialiserede socialområde vil skulle byde ind med informationer om
botilbuddene, formidling af kontakter osv. – eksempelvis via DAS. Ligeledes vil der blive etableret en
følgegruppe i hver af regionerne.

Under drøftelse af punktet vil chefkonsulent Peter Hviid Paulsen fra det fælleskommunale
sundhedssekretariat deltage. 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Drøfter den nye indsats med faste læger på botilbud med henblik på at komme med
opmærksomhedspunkter mv. til den fremadrettede proces.
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Beslutning:

Peter Hvid Paulsen introducerede til punktet ift. følgende:

• Der er nedsat en nordjysk følgegruppe på sekretariatsniveau, som står for planlægningen mv.
• Planen er, at der kommer en national liste over botilbud i målgruppen (der arbejdes på dette i

KL-regi), men det kan evt. blive relevant i stedet at lave lokale lister. På baggrund af listerne vil de
praktiserende læger have mulighed for tilkendegive eventuel interesse i at være botilbudslæge.

• Det forsøges at lave en mere styret proces, således dækningen af botilbud ikke sker efter ”først til
mølle”-princippet (herunder for at sikre at kommunale, regionale og private tilbud er ligestillede i
processen og for så vidt muligt at understøtte god geografisk fordeling af ordningen)

• Der er på landsplan afsat 6,3 mio. til ordningen i 2025 svarende til dækning af ca. 250 botilbud, og
der forventes at skulle findes minimum 25 botilbud til ordningen i Nordjylland. Men hvis der er flere
interesserede læger, kan man godt gå over de 25 nordjyske botilbud, hvorfor dette ikke skal anses
som en fast ramme/loft i Nordjylland.

• Der arbejdes på at lave informationsmateriale om ordningen, hvor der kan trækkes på tidligere
materiale fra den tilsvarende ordning på plejecentre (herunder materiale fra NordKAP)

DAS drøftede ordningen og bakkede op om denne samt den foreslåede proces.

Der er en opmærksomhed på, at interessen fra botilbud kan vise sig at overstige antallet af interesserede
praktiserende læger, hvorfor en styret proces kan understøtte, at ressourcerne bruges med størst mulig
gevinst for borgerne; på den baggrund var der et ønske om at kunne tilkendegive hvilke botilbud, det kunne
være mest relevante at få en fast læge tilknyttet. Det blev yderligere bemærket, at det vil være en positiv
effekt af ordningen, hvis flere beboere vælger at skifte til den faste botilbudslæge.

Peter Hvid Paulsen nævnte, at KL afholder et webinar den 29. januar om ordningen, hvilket ligeledes er
relevant for botilbudsledere mv. Dette formidles videre, således flest muligt kan deltage deri.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 5.

Forslag om øget kapacitet på de sikrede institutioner

2024-079097 

Resumé

KL og arbejdsgruppen for sikrede institutioner (under KL Koordinationsforum) har udarbejdet en sag vedr.
behov for øget kapacitet, som udgangspunkt for drøftelse i de administrative styregrupper. Den
Administrative Styregruppe bedes drøfte sagsbeskrivelsen vedhæftet som bilag med henblik på at
tilkendegive om, der er opbakning til arbejdsgruppens forslag om udvidelse med 5-10 pladser på de
sikrede institutioner.

Sagsfremstilling

KL's koordinationsforum besluttede på møde den 22. november 2024, at de fem administrative
styregrupper skal drøfte en eventuel udvidelse af antal pladser på de sikrede institutioner. Resultaterne af
de fem styregruppers drøftelser behandles på et ekstraordinært møde i KL’s Koordinationsforum primo
2025. 

Der er i denne sammenhæng udarbejdet en sagsfremstilling vedr. behov for øget kapacitet, som
udgangspunkt for drøftelse i de administrative styregrupper. Denne er vedlagt som bilag
(sagsbeskrivelse). 

Sekretariatet for Nordjysk Socialaftale har med afsæt i forretningsudvalgets input lavet følgende forslag til
input/svar fra de nordjyske kommuner til Koordinationsforum:

I de nordjyske kommuner genkendes problematikken med venteliste til de sikrede institutioner.

Der er derfor opbakning til arbejdsgruppens forslag om at udvide pladsantallet med 5-10 pladser på de
sikrede institutioner (med fokus på at disse nye pladser placeres på de eksisterende sikrede institutioner,
hvor der lettest muligt kan udvides med pladser) samt til den foreslåede tidsplan og placering af pladserne.
 

Forretningsudvalget foreslår ligeledes, at nærværende sagsfremstilling og forslag til svar til
Koordinationsforum behandles i børne- og ungedirektørkredsen før mødet i Koordinationsforum.

Forretningsudvalget har ligeledes ønsket en status på hvilke muligheder der er ift. udvidelse af pladser på
den sikrede institution Kompasset i Nordjylland. Region Nordjylland har beskrevet følgende:

Den Sikrede Institution Kompasset, beliggende i Brønderslev, består i dag af to afdelinger med hver fem
pladser, i alt 10 pladser. I 2022 konverterede Kompasset sine to fleksible pladser til permanente og gik
dermed fra otte permanente pladser og to fleksible pladser til 10 permanente pladser i alt. Med denne
konvertering er Kompassets fysiske rammer dermed også fuldt udnyttet og en eventuel udvidelse ville
kræve et nybyggeri af en ny afdeling.

På Regionens matrikel, hvor Kompasset i dag eksisterer, er der arealmæssigt mulighed for at etablere en
ny afdeling af tilsvarende størrelse med de nuværende og dermed etablere en udvidelse på fem
pladser. Tidshorisonten for et nybyggeri af en ny afdeling med fem pladser og de nødvendige faciliteter
estimeres til at være 2½ til 3 år efter en politisk beslutning. Tidshorisonten indebærer bl.a. at finde en
rådgiver til projektet, udarbejdelse af dispositions- og udbudsmateriale, kontrakt med entreprenør og den
egentlige byggefase.
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På trods af den estimerede tidshorisont vil der være fordele ved at udvide Kompasset på længere sigt. Det
vil bl.a. sikre bedre stordriftsfordele af Kompasset, da det i dag er en forholdsvis lille institution, hvor man
bedre vil kunne udnytte tværgående funktioner o. lign. optimalt. Samtidig vil man sikre en effektiv
udnyttelse af allerede eksisterende ressourcer uden at etablere en ny institution.

 

Indstilling

Det indstilles jf. sagsbeskrivelsen i bilag, at Den Administrative Styregruppe drøfter og tager stilling til
følgende:

1. Arbejdsgruppens forslag til udvidelse med 5-10 pladser på de sikrede institutioner samt den
foreslåede tidsplan og placering af pladserne (herunder sekretariatets forslag til svar til brug på 
Koordinationsforummødet samt svaret fra Region Nordjylland)

2. At beslutningen efterfølgende drøftes på et ekstraordinært møde i KL’s Koordinationsforum, hvor der
tages stilling til den videre proces - herunder at sagsfremstillingen og forslaget til svar behandles
børne- og ungedirektørkredsen før mødet i Koordinationsforum. 

Bilag:
- Sagsbeskrivelse vedr. sikrede pladser december 2024
- Bilag - Afrapportering sikrede institutioner 15.11.2024
- Bilag - 4 cases med alternative tilbud til børn og unge

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen introducerede til punktet. Martin Bjørn Andersen supplerede med at fortælle om,
at den nordjyske sikrede institution Kompasset altid er fyldt op. Der står ikke pladser ledige. Pladserne
fyldes op af unge fra hele landet, så snart en plads bliver ledig. Særligt de sociale anbringelser fylder. 

Det drøftes, om der kunne laves en afdækning af behovet i Nordjylland ift. et delvist sikret tilbud for de
unge, som potentielt kan komme på en sikret institution, men hvor det eventuelt kunne undgås, hvis der var
et relevant delvis sikret tilbud til denne gruppe. Det besluttes at bringe dette emne ind på et af de
kommende fællesmøder mellem forretningsudvalget på socialområdet og på børne- og ungeområdet.  

Der var i DAS enighed om, at der bakkes op om forslaget til input/svar til Koordinationsforum, da
udfordringerne vedr. ventelister mv. genkendes. Herudover tilføjes det, at der med fordel kan tænkes mere
langsigtet fx ift. etablering af nye pladser på Kompasset. Dette indarbejder sekretariatet, således det
kommer med i behandlingen til børne- og ungedirektørkredsen før Koordinationsforum.
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5
SAGSBESKRIVELSE VEDR. SIKREDE
PLADSER DECEMBER 2024



Forslag om at øge kapaciteten på de sikrede institutioner 

 
Baggrund: stigende pres på de sikrede institutioner   
De seneste år har der været pres på de sikrede institutioner. De administrative 
styregrupper besluttede i 2021 at øge antallet af pladser med 5 ekstra pladser på 
Sjælland, 2 flekspladser i Nordjylland og 1 fleksplads på Fyn. Pladserne blev etableret i 
2022. Men det har vist sig ikke at være nok. 
 
KL’s Koordinationsforum besluttede i april 2022 at nedsætte en tværsektoriel 
arbejdsgruppe, som sammen skulle belyse presset på de sikrede institutioner, herunder 
stigningen i sociale anbringelser, samt mulige veje at gå. De otte sikrede institutioner 
drives af regionerne og en enkelt af Københavns Kommune. Kommunerne har 
forsyningsforpligtelsen i forhold til sikrede institutioner. 
 
Arbejdsgruppen har, i sin anden afrapportering til Koordinationsforum den 22. november 
2024, haft særligt fokus på, at der mangler pladser på de sikrede institutioner. Herudover 
er der fokus på, at der på længere sigt skal arbejdes med blandt andet målgrupper og 
fleksible pladser. Afrapporteringen er vedlagt.   
 
Justitsministeriet har henvendt sig til KL, da ministeriet har fået en henvendelse fra 
Ungdomskriminalitetsnævnet om, at der mangler pladser på sikrede institutioner. 
Ungdomskriminalitetsnævnet er blandt andet blevet opmærksom på, at der er sikrede 
institutioner, der har måtte afvise at modtage den unge, uanset at den unge er blevet 
visiteret til institutionen. KL har aftalt at holde Justitsministeriet orienteret om arbejdet med 
sikrede institutioner i KL’s Koordinationsforum .  
 
Social- og Boligstyrelsen undersøger desuden aktuelt målgruppen børn og unge med 
alvorlige kriminalitetsproblematikker, hvor de er optaget af tilbudsstrukturen til målgruppen, 
før, under og efter anbringelsen på en sikret institution, og om eventuelle 
kapacitetsudfordringer på de sikrede institutioner. 
 
KL’s koordinationsforum besluttede på møde den 22. november 2024, at de fem 
administrative styregrupper  skal drøfte en eventuel udvidelse af antal pladser på de 
sikrede institutioner.  Resultaterne af de fem styregruppers drøftelser behandles på et 
ekstraordinært møde i KL’s Koordinationsforum xx. januar. På mødet drøftes og tages 
stilling til den videre proces. 
 
Forslag til udvidelse af antal pladser på sikrede institutioner 
På baggrund af ventelister til de sikrede institutioner, anbefaler arbejdsgruppen, at der 
etableres 5-10 nye pladser på de sikrede institutioner indenfor det næste år – herunder 
særligt sikrede pladser i Østdanmark. 
 
Københavns Kommune og de fem regioner har ansvaret for løbende at vurdere behovet 
for pladser, herunder også om antallet af pladser skal reduceres igen.  
 
 
Forslag til, hvordan der kan etableres nye pladser på sikrede institutioner 
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Arbejdsgruppen for de sikrede institutioner i Danmark har lavet en afsøgning af 
mulighederne for at oprette yderligere pladser på de sikrede institutioner i Danmark, 
herunder særligt sikrede pladser i Østdanmark. Her vurderes det, at der er mulighed for at 
oprette:  
 

• 3 sikrede pladser inden for kort tid (1-2 mdr.),  
• 4-5 sikrede pladser på mellem sigt (4-6 mdr.) 
• 2-3 sikrede pladser på længere sigt (9-12 mdr.).  
• 5 særligt sikrede pladser i Østdanmark i løbet af 6 mdr.   

 
Ventelister på de sikrede institutioner og alternative tilbud til sikrede institutioner 
Det er kommunernes børne- og ungeudvalg, Ungdomskriminalitetsnævnet (begge sociale 
anbringelser), eller en dommer (retlige anbringelser), der træffer afgørelse om at anbringe 
børn og unge på en sikret institution.  
 
Det seneste år har der været lange perioder med ventelister på de sikrede institutioner. 
Der er ikke systematisk indsamlet ventelistedata, men det vurderes, at der i gennemsnit 
har været 10 på venteliste gennem det seneste år. Aktuelt er der 21 børn og unge på 
venteliste (28. november 2024).   
 
Kommunerne har derfor udviklet andre tilbud/løsninger til børn og unge, der er truffet 
afgørelse om, skal anbringes på en sikrede institution. 
 
Alternativer til de retslige anbringelser 
Når der ikke er ledig kapacitet på de sikrede institutioner, er det ikke muligt for unge, med 
et retsligt grundlag, – fx varetægtsfængsling i surrogat – at få ophold. Den unge vil i stedet 
skulle sidde varetægtsfængslet i arresten/fængsel.  
 
Når de unge sidder varetægtsfængslet i arresten/fængsel, er de typisk isoleret i 23 af 
døgnets 24 timer. De har som udgangspunkt en times socialisering med andre, som ofte 
er voksne, dvs. over 18 år. 
 
Varetægtsfængsling af unge i almindelige arrester/fængsler er således udelukkende at 
betragte som en nødløsning.  
  
Alternative tilbud/løsninger til en social anbringelse på en sikre institution 
Det er kommunernes vurdering, at de tilbud, som børn og unge kan få, mens de venter på 
en plads på sikret institution ud fra en samlet vurdering ikke er tilstrækkelige. Vurderingen 
dækker både over sikkerheden for børnene selv og/eller andre og det socialfaglige indhold 
af tilbuddet.  
 
Dertil kommer den ekstra økonomiske og administrative byrde, som kommunerne må 
bære ved ventelistetilbuddene.  
 
I vedlagte bilag 2 er beskrevet 3 ca 
ses med soloprojekter, som alternativ til en anbringelse på en sikret institution. I de 3 
cases varierer døgnprisen fra ca. 7.500 til ca. 20.000 kr.   
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I vedlagte bilag er også en case med en ung, der fortsætter anbringelsen på en åben 
institution med støtte, som alternativ til anbringelse på en sikre institution (case 4). 
Døgnprisen er 4.900 kr.  
 
Til sammenligning kan prisen for en social anbringelse på en sikret institution variere fra 
ca. 7.000 til ca. 10.000 kr.  pr. døgn.   
 
Finansiering af pladser på sikrede institutioner – og prisen pr. døgn 
De samlede kommunale udgifter til sikrede døgninstitutioner var i 2023 på 247 mio. kr. 
(24-pl) Hertil skal tillægges ca. 94 mio. kr. til udgifter til sikrede døgninstitutioner og særligt 
sikrede afdelinger ifm. afgørelser i regi af Ungdomskriminalitetsnævnet. I alt ca. 341 mio. 
kr. 
 
Ifølge Danmarks Statistik kan identificeres 104 helårsanbringelser. Det svarer til en 
gennemsnitlig helårspris på ca. 3,3 mio. kr. 
 
Retlige anbringelser 
Kommunerne betaler en fast takst (kriminalpræventiv takst) på 1.652.253 kr. årligt (2024-
niveau) for unges ophold i sikrede døgninstitutioner, når ophold sker på baggrund af en 
varetægtsfængsling, afsoning eller idømt foranstaltning (retlige anbringelser.)  Det svarer 
til en takst pr. døgn på 4.527 kr. Hertil skal tillægges den fælles objektive finansiering, som 
er forskellen på prisen pr. døgn fratrukket den kriminalpræventive takst på 4.527. pr. døgn. 
Døgnprisen på en sikret institution varierer fra ca. 7.000 til ca. 10.000 kr.  pr. døgn.   
 
Den objektive finansieringsandel fordeles mellem landets kommuner efter antallet af 15-
17-årige, der bor i de enkelte kommuner pr. 1. januar i året forud for driftsåret. 
 
Et eventuelt over- eller underskud på den objektive finansiering i forhold til det endelige 
regnskab indregnes i beregningsgrundlaget for efterfølgende år. 
 
Sociale anbringelser 
For børn og unge, der er anbragt af hensyn til barnet eller den unges sikkerhed eller for at 
tilvejebringe et grundlag for socialpædagogisk behandling (sociale anbringelser) 
finansieres opholdet på den sikrede døgninstitution 100 pct.  af den anbringende 
kommune. Taksten pr. døgn for en social anbringelse er omkring det dobellet af taksten pr. 
døgn for retlige anbringelser kan variere fra ca. 7000 kr. til 10.000 kr. pr. døgn (fra ca. 2,6 
mio. kr. til 3,7 mio. kr. årlig)  
 
 
 
 

Indstilling  

Det indstilles: 

• At arbejdsgruppens forslag til udvidelse af antal pladser på sikrede institutioner med  
5-10  pladser, og den foreslåede tidsplan og placering af pladserne, drøftes og 
tages stilling til. 
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• At beslutningen efterfølgende drøftes på et ekstraordinært møde i KL’s 
Koordinationsforum, hvor der tages stilling til den videre proces. 

 

Bilag 

I vedlagte bilag 1:”Rapport fra arbejdsgruppen vedrørende sikrede institutioner med 
forslag til tiltag” fra november 2024, har arbejdsgruppen formuleret 8 forslag til tiltag, 
herunder Det indstilles at arbejdsgruppens forslag til udvidelse forslag 1 om en udvidelse 
af kapaciteten på de sikrede institutioner.  

Vedlagte bilag 2: ” Beskrivelse af 4 cases med eksempler på alternative tilbud/løsninger 
til børn og unge, der er truffet afgørelse om, skal anbringes på en sikret institution”.   
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BILAG - AFRAPPORTERING SIKREDE
INSTITUTIONER 15.11.2024



Afrapportering til KL’s Nationale Koordinationsforum 10.11.2024 

1 
 

Rapport fra arbejdsgruppen vedrørende 
sikrede institutioner med forslag til tiltag 
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Afrapportering til KL’s Nationale Koordinationsforum 10.11.2024 

2 
 

1. Resumé 
Denne rapport udgør tredje afrapportering fra den tværsektorielle arbejdsgruppe for de sikrede 
institutioner. 
 
Arbejdsgruppen er nedsat af KL´s Koordinationsforum på det specialiserede social- og 
specialundervisningsområde. I henhold til kommissoriet (bilag 1) har arbejdsgruppen i denne 
omgang behandlet nedenstående udvalgte områder: 

• Kapacitet og kapacitetsudnyttelse på de sikrede institutioner 
• Præcisering af målgruppen for de sikrede institutioner  
• Prøvehandlinger vedr. sub-specialisering på de sikrede institutioner  
• Status på initiativer iværksat med afsæt i arbejdsgruppens arbejde 

 
Arbejdsgruppen har mødtes to gange i 2024 og foretaget en faglig vurdering af hvert område med 
særlig fokus på at opstille konkrete forslag til tiltag og løsninger. På den baggrund foreslår 
arbejdsgruppen otte tiltag, som er kort beskrevet nedenstående. I rapportens øvrige afsnit fremgår 
arbejdsgruppens vurdering af hvert enkelt område samt en nærmere beskrivelse af hvert enkelt 
tiltag, hvor formål, indhold, proces og ansvarlig præciseres.  
 
Rapporten drøftes på møde i KL´s Koordinationsforum den 22. november 2024 med henblik på 
beslutning om igangsættelse af de foreslåede tiltag. På mødet præsenteres rapportens resultater 
mundtligt af repræsentanter fra arbejdsgruppen.  
 
Arbejdsgruppens forslag til tiltag 

I forhold til kapacitet og kapacitetsudnyttelse, så vurderer arbejdsgruppen, at der er et tydeligt 
behov for at styrke kapaciteten ved at etablere flere nye pladser i sikret regi samt styrke 
udnyttelsen af de allerede eksisterende pladser. Dette er nødvendigt for at kunne imødekomme 
det stigende behov for pladser de seneste år, hvor belægningen har været over 85%-
målsætningen, og hvor kommunerne i længere perioder har oplevet venteliste til anbringelse og 
derfor må etablere ofte kortsigtede, mindre egnede og dyrere anbringelsesløsninger.  

Konkret foreslår arbejdsgruppen: 

1. Flere pladser på sikrede institutioner evt. særligt sikrede i Østdanmark 

2. Styrket kapacitetsudnyttelse fx via mere fleksible fysiske rammer (bygninger, lokaler, 
afdelinger mm.) på kort og længere sigt 

3. Bedre data til vurdering og styring af kapacitet (belægning, venteliste, pladser i drift mm.) 

4. Styrket model for hurtig udredning og pædagogisk observation 

5. Håndtering af uhensigtsmæssige juridiske rammer for kommunerne og de sikrede 
institutioner 

 
I forhold til præcisering af målgruppe og prøvehandlinger vedr. sub-specialisering, så 
vurderer arbejdsgruppen, at målgruppen på de sikrede institutioner fortsat er bred og kompleks. 
Institutionerne skal rumme unge med differentierede behov samt både sociale og retslige 
anbringelser, hvilket også er beskrevet i tidligere afrapporteringer.  
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Afrapportering til KL’s Nationale Koordinationsforum 10.11.2024 

3 
 

Arbejdsgruppen har behandlet forskellige muligheder for målgruppeafgrænsning samt vurderet 
muligheden for afprøvning af eventuelle sub-specialiseringer.  

Arbejdsgruppen finder det imidlertid vanskeligt på det nuværende vidensgrundlag at foreslå en 
yderligere afgrænsning af målgruppen til de sikrede institutioner eller igangsætte subspecialisering 
med konkrete prøvehandlinger. Hertil efterlyser arbejdsgruppen, at der først tilvejebringes en mere 
systematisk og dybdegående viden om målgruppen, udvikling i behov samt en analyse af, hvad 
dette kræver af sub-specialisering på kort og længere sigt. Det er arbejdsgruppens vurdering, at de 
fornødne oplysninger vil indgå i VIVEs forskningsprojekt om sikrede institutioner, som afsluttes ved 
udgangen af 2025. Arbejdsgruppen vil undersøge muligheden for at fremskaffe oplysningerne 
hurtigst muligt. 

Arbejdsgruppen påpeger dog, at driftsherrerne allerede nu i tæt dialog med kommunerne kan 
sætte særligt fokus på etablering af driftsmæssige tiltag til understøttelse af arbejdet med de 
mange forskellige målgrupper og deres forskellige behov – f.eks. yderligere fleksibilitet i de fysiske 
rammer jf. forslag 2. Ligesom der kan arbejdes på at tilvejebringe den fornødne ledige kapacitet på 
de sikrede institutioner (jf. forslag 1-5), da dette kan ses som en forudsætning for, at der på sigt 
kan afsættes pladser til særlige målgrupper og igangsættes sub-specialisering.  

På baggrund af ovenstående foreslår arbejdsgruppen følgende:  

6. Tilvejebringe den fornødne viden om målgruppen til at udarbejde eventuelle forslag til 
sub-specialisering på de sikrede institutioner 

7. Sæt fokus på driftsmæssige tiltag, som kan imødegå behovene hos målgruppen f.eks. 
yderligere fleksibilitet i de fysiske rammer jf. forslag 2  

8. Forum for dialog mellem driftsherrerne og kommunerne om udvikling og eventuelle 
driftsmæssige tiltag jf. forslag 7 f.eks. i regi af den tværsektorielle arbejdsgruppe 

  
Kort om arbejdsgruppen 
Arbejdsgruppen består af udpegede medlemmer med erfaring fra anbringelse af unge på sikrede 
institutioner fra kommunerne i de regionale KKR samt repræsentanter fra de regionale driftsherrer, 
behandlingspsykiatrien, KL og Danske Regioner og to forstandere fra sikrede institutioner. De 
enkelte medlemmer fremgår af kommissoriet.  
 
Arbejdsgruppen har mødtes to gange årligt siden 2022 for at arbejde med og understøtte 
udviklingen af de sikrede institutioner i Danmark på forskellige udvalgte områder. Denne rapport 
bygger videre på arbejdsgruppens tidligere arbejde og anbefalinger fra 2022 og 2023. Disse er 
vedlagt som bilag 2 og 3. Status på anbefalingerne og arbejdsgruppens tidligere arbejde fremgår 
af afsnit 5 i denne rapport. 
 
Arbejdsgruppen følger desuden generelt udviklingen på området og indgår herunder i uformelle 
drøftelser med Social og Boligministeriet samt Socialstyrelsen i forhold til området for de sikrede 
institutioner. Det er arbejdsgruppens vurdering, at det løbende samarbejde med både ministeriet 
og styrelsen er værdifuldt for den fremtidige udvikling af regler og praksis på området.  
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2. Aktuel status 
Den årlige statistik på de sikrede institutioner for 2023 fra Danske Regioner (Bilag 4) viser, at 
tendenserne i udviklingen fra de seneste år fortsætter.  

2.1 Belægning 
Først og fremmest viser tallene, at der fortsat er pres på kapaciteten, men også, at presset er 
meget forskelligt på de enkelte institutioner.  
 

 
 
Arbejdsgruppen har i forbindelse med statistikken og arbejdet med kapaciteten og 
kapacitetsudnyttelsen på det sikrede institutioner haft særlig fokus på belægningsprocenten og 
ventelisten.  
 
Arbejdsgruppen har gjort sig følgende bemærkninger: 

• Belægningsprocenten, som den fremgår af statistikken fra Danske Regioner, er udregnet 
på baggrund af et gennemsnit af institutionens normerede pladser divideret med det de 
belagte opholdsdage.  

• Det betyder, at selvom belægningsprocenten fx er anført som 75 procent, så er det ikke 
nødvendigvis et udtryk for, at der er 25 procent ledig kapacitet, som kan benyttes til 
anbringelse af unge.  

• Det kan lige så godt være et udtryk for, at det i en periode har været nødvendigt at bruge 
tre pladser til anbringelse af én ung på grund af skærmningshensyn, eller at en afdeling har 
været lukket ned i en kortere/længere periode med henblik på istandsættelse.  

• Ved en ungs fraflytning fra sikret institution, vil det typisk heller ikke være muligt at anvende 
værelset til en ny ung i umiddelbar forlængelse af fraflytningen, idet værelset skal klargøres 
til den næste.  

• Samtidig afspejler en anvendt plads ikke nødvendigvis, om den unge rent faktisk har 
anvendt pladsen, idet statistikken ikke tager højde for rømninger fra de sikrede institutioner, 
hvor kommunerne er forpligtet til at fortsætte betalingen for pladsen under rømningen.   

• I forhold til presset på pladserne er det således mere relevant at se på, om der venteliste til 
en plads på sikret institution.  

• Det er i den sammenhæng både kommunernes og driftsherrernes oplevelse, at der særligt 
det seneste år har været store vanskeligheder med at sikre det nødvendige antal ledige 
pladser på de sikrede institutioner, hvorfor der generelt har været en udfordring med en 
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venteliste af varierende længde. Det er desværre ikke for nuværende muligt at præsentere 
tal for ventelisten eller de børn og unge, som står på den i løbet af året.  

 
Ovenstående bemærkninger danner baggrund for forslag 3 om bedre data til vurdering og styring 
af kapacitet (belægning, venteliste, pladser i drift mm.). Forslaget uddybes nærmere i afsnit 3. 
 

2.2 Fordeling mellem sociale og retslige anbringelser 
Fra Den årlige statistik på de sikrede institutioner for 2023 kan det desuden fremhæves, at der igen 
i 2023 var flest anbringelsesdøgn på sociale pladser. 
 

 
 
Dermed fortsætter udviklingen i fordelingen mellem de sociale og de retlige anbringelser 
tendenserne fra de tidligere år således, at de retlige pladser fylder mindre.  
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3. Kapacitet og kapacitetsudnyttelse på de sikrede 
institutioner 

Arbejdsgruppen satte med afrapporteringen til Koordinationsforum fra november 2023 fokus på 
udfordringerne i forhold til kapaciteten på de sikrede institutioner. Arbejdsgruppen fremhævede 
dengang, at tilstrækkelig kapacitet på de sikrede institutioner er en bærende forudsætning for 
arbejdet med arbejdsgruppens øvrige anbefalinger. Der er løbende i perioden siden 
arbejdsgruppens start sket en udvidelse af antallet af pladser på de sikrede institutioner, men 
målet om en gennemsnitlig kapacitetsudnyttelse på 85 procent er fortsat ikke realiseret. Det er nu 
både driftsherrernes og kommunernes oplevelse, at der ofte er udfordringer med at finde en ledig 
plads, når der er i børne- og ungeudvalget eller UKN er truffet afgørelse om anbringelse på sikret.  
Arbejdsgruppen fremhævede i seneste afrapportering, at manglende ledig kapacitet fx betyder:  

• Visitation, fordeling og matchning 
Når det i realiteten ikke er muligt at vælge mellem flere pladser, giver det ikke mening at 
snakke om fordeling og matchning – hvis der er en ledig plads, må man tage imod den 

• Prioritering 
Det er udelukkende nødvendigt at tage stilling til en prioritering af pladserne på ventelisten 
til de sikrede institutioner, hvis der ikke er et tilstrækkeligt antal ledige pladser. 

• Subspecialisering 
Forsøgsordninger med etablering af reelle subspecialer vil skabet et forøget pres på 
kapacitetsudnyttelsen, idet subspecialer forventeligt må forudsætte en accept af flere ledige 
pladser. 

Arbejdsgruppens anbefaling i forhold til kapacitet og kapacitetsudnyttelse lød i 2023 således.  
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3.1 Behov for styrket kapacitet 
Arbejdsgruppen vurderer, at udfordringerne med at sikre ledige pladser på de sikrede institutioner 
fortsat er markante. Der har de seneste år været et generelt stort behov for pladser på sikrede 
institutioner, og kommunerne har i flere år oplevet venteliste i længere perioder og har som 
konsekvens heraf haft behov for enten at etablere kortsigtede alternativer eller lade den unge 
forblive på den nuværende institution eller i hjemmet, når det ikke har været muligt at placere den 
unge i henhold til afgørelsen om anbringelse på sikret institution. Oftest er kommunen nødt til at 
etablere et alternativ, som er både dyrere og mindre egnet end en plads på en sikret institution. 
Ventelisten er således både en udfordring i forhold til kommunernes forpligtelse til at stille det 
anviste tilbud til rådighed og i forhold til den konkrete unge, som i langt de fleste tilfælde har et 
uopsætteligt behov for netop denne form for hjælp. Den hjælp, som den unge kan tilbydes på 
ventelisten, er således uden undtagelse ikke tilstrækkelig, idet det ikke er hverken muligt eller 
lovligt at skabe rammer tilsvarende de sikrede institutioners i åbent regi.  
 
Arbejdsgruppen ser det som en stor udfordring at arbejde videre med flere af anbefalingerne, 
såfremt der ikke sikres den nødvendige ledige kapacitet på de sikrede institutioner. For eksempel 
er det som tidligere beskrevet svært at arbejde videre med subspecialisering og prøvehandlinger, 
hvis det altid er et spørgsmål om, at barnet/den unge kan få den sidste ledige plads eller optages 
på venteliste.   
 
I forhold til de særligt sikrede pladser er der i arbejdsgruppen opmærksomhed på, at der i dag ikke 
findes særligt sikrede pladser i Østdanmark. Der er også i anvendelsen af de særligt sikrede 
pladser behov for at se på nærhedsprincippet ved anbringelse af børn og unge, hvorfor 
arbejdsgruppen vurderer, at der bør ses på muligheden for oprettelse af et antal særligt sikrede 
pladser i Østdanmark. Oprettelse af nye særligt sikrede pladser vil desuden gøre det muligt at se 
på en yderligere specialisering af pladserne på de særligt sikrede institutioner.  

Forslag 1 - Flere pladser på sikrede institutioner evt. særligt sikrede i Østdanmark 
Formål:  
At imødekomme den aktuelle og fremtidige efterspørgsel på sikrede pladser i Danmark.  
 
Konkrete forslag til løsninger:  
Driftsherrerne afsøger mulighed for etablering af 5-10 pladser på de sikrede institutioner, heraf 
3-5 særligt sikrede pladser i Østdanmark.   
 
Proces:  

1. Beslutningsproces om etablering af 5 – 10 nye pladser afklares i KL’s 
Koordinationsforum.  

2. Driftsherrerne afdækker mulighederne for at etablere 5-10 nye pladser og fremlægger 
beslutningsforslag til KL’s Koordinationsforum inden for 3 mdr. Forventet tidshorisont ift.  
ibrugtagning af nye pladser 6-12 måneder. 

 
Ansvarlig:  
Driftsherrerne og KL’s Koordinationsforum 
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3.2 Kapacitetsudnyttelse og fleksible fysiske rammer 
Arbejdsgruppen vurderer, at der også er behov for at styrke udnyttelsen af de allerede 
eksisterende pladser. Her har arbejdsgruppen fokuseret særligt på, hvordan man kan styrke 
institutioners muligheder for at tilbyde fleksible løsninger, som i højere grad kan imødekomme 
eksisterende og nye behov hos målgruppen. Dermed mindskes behovet for særligt dyre 
anbringelser på sikrede institutioner herunder behovet for at skærme og bruge flere pladser til én 
ung. Der er således en sammenhæng mellem kapacitet og håndtering af eksisterende og nye 
målgrupper, unge med særlige behov samt eventuel sub-specialisering.  
 
I forbindelse med kapacitetsbetragtningerne bør opmærksomheden også rettes mod udviklingen i 
anvendelsen af pladserne í forhold til fordelingen mellem retslige og sociale pladser, længden af 
opholdene for de enkelte børn og unge samt konkret og individuelt i forhold til de udfordringer, som 
knytter sig til den enkelte unge ift. fx nedsat psykisk/fysisk funktionsevne og psykisk 
sårbarhed/sygdom.  
 
Diversiteten og udviklingen i målgruppen for de sikrede institutioner har løbende vist sig i perioden, 
hvor arbejdsgruppen har arbejdet med anbefalingerne. Det gælder i forhold til børn og unge med 
væsentligt nedsat psykisk funktionsevne – fx en 16-årig pige med en funktionsalder som en 2-årig 
og en lidelse, som gør det umuligt at have tøj på, men det også i forhold til fx udadreagerende og 
farlig adfærd, hvor en 17-årig udviste en så ekstrem adfærd, at den pågældende ikke kunne 
rummes på de særligt sikrede pladser.   
 
Som det fremgår af afsnit 2, så viser data, at anbragte børn og unge i dag i højere grad anbringes 
på de sikrede institutioner med baggrund i deres sociale forhold (sociale pladser). Data viser, at 
denne målgruppe har længere ophold på de sikrede institutioner, og de har væsentligt flere og 
mere komplicerede udfordringer end tidligere. Det er i forbindelse med disse udfordringer og 
presset på kapaciteten, at fleksibilitet bliver en afgørende faktor for de sikrede institutioners 
muligheder for at løse opgaven.  
 
Fleksibiliteten kan komme til udtryk på mange måder, men arbejdsgruppen har særligt 
opmærksomheden rettet imod muligheden for at skabe mere fleksible fysiske rammer på de 
sikrede institutioner. Det kan f.eks. være i form af et ”tomt” værelse, så en normeret plads ikke 
behøver at lukkes ned ved renovering af værelser eller ved flytning af unge. Men det kunne også 
være bedre muligheder for at skærme afdelinger eller enkelte unge ved behov, så hele afdelinger 
eller flere pladser ikke må lukkes ned i perioder.  
 
Fleksible fysiske rammer kan være med til at imødegå den større diversitet i behovene hos de 
anbragte børn og unge fx ved at skabe bedre muligheder for at skærme enkelte børn og unge, 
sammensætte børn og unge i mere meningsfulde fællesskaber og imødekomme helt særlige 
behov på baggrund af såvel fysisk som psykisk nedsat funktionsevne. Der skal i forlængelse af 
opmærksomheden på fleksibiliteten i de fysiske rammer gøres opmærksom på, at der er store 
forskelle mellem de enkelte sikrede institutioner – både i forhold til fleksibiliteten af de nuværende 
rammer og mulighederne for at foretage ændringer. Der er således i dag sikrede institutioner, der 
har til huse i bygninger, der er bygget til formålet, men der er også institutioner, der drives i meget 
gamle – og i nogle tilfælde fredede – bygninger.  
 
 
 

Side 54



Afrapportering til KL’s Nationale Koordinationsforum 10.11.2024 

10 
 

Forslag 2 - Styrket kapacitetsudnyttelse via mere fleksible fysiske rammer 
(bygninger, lokaler, afdelinger mm.) på kort og længere sigt 
 
Formål:  
At sikre bedre kapacitetsudnyttelse af de sikrede institutioner i Danmark, øge kvaliteten af 
tilbuddene, sikre bedre fysiske rammer for den enkelte unge og nye fleksible muligheder i 
forhold til ungesammensætningen og de nye og mere krævende udfordringer hos de anbragte 
børn og unge. Fokus er således på bedre fysiske rammer, der kan understøtte fleksibel 
anvendelse og imødekomme målgruppens forskelligartede behov og udtryksformer/adfærd.  
 
Konkrete forslag til løsninger:  
Driftsherrerne afdækker og analyserer den nuværende bygningsmasse samt undersøger 
muligheden for at etablere mere tidssvarende og fleksible fysiske rammer, der tager højde for 
udvikling i målgruppen samt sikrer rammerne for en bedre kapacitetsudnyttelse på sigt.  
 
Proces:  
Driftsherrerne igangsætter analyse og afdækning primo 2025. Analysens resultater forelægges 
koordinationsforum til orientering og eventuelle beslutninger om næste skridt.  
 
Ansvarlig:  
Driftsherrerne 
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3.3 Behov for bedre data om kapacitet 
Som beskrevet i afsnit 2 om den aktuelle status på de sikrede institutioner, så kan opgørelsen over 
belægningsprocenterne i statistikken fra Danske Regioner give et billede af, at der er flere ledige 
pladser en det reelt er tilfældet, da statistikken ikke fraregner pladser, som ikke er i drift af 
forskellige årsager.  

Det er den samlede arbejdsgruppes vurdering, at der derfor er behov for at sikre bedre data til 
vurdering og styring af kapacitet herunder belægning, venteliste og pladser i drift. Der er allerede 
blandt driftsherrerne og i dialog med Danske Regioner igangsat en indsats for bedre at kunne 
redegøre for det reelle antal ledige pladser i løbet af året, ligesom der nu indsamles oplysninger 
om de børn og unge, der indgår i en venteliste. 

I tillæg hertil er det arbejdsgruppens vurdering, at der også mere generelt er et behov for mere 
data og viden om de børn og unge, som anbringes på de sikrede institutioner. Dette emne 
beskrives nærmere i rapporten i afsnit 4 om målgruppe og sub-specialisering, hvor blandt andet 
VIVEs forskningsprojekt om sikrede institutioner beskrives nærmere i afsnit 4.2. 

Forslag 3 - Bedre data til vurdering og styring af kapacitet (belægning, venteliste, 
pladser i drift mm.) 
 
Formål:  
At udvikle nuancerede data om kapacitetsudnyttelse og efterspørgsel efter sikrede pladser i 
Danmark, med henblik på bedre forudsætninger for kapacitetsstyring og transparens på 
området.   
 
Konkrete forslag til løsning: 
Driftsherrerne udvikler nye valide data, der kan understøtte viden om belægning og 
kapacitetsudnyttelse. Der ønskes konkret data om aktuel belægning og venteliste.  
 
Proces:  
Igangsættes med det samme. Data offentliggøres i den årlige rapport for de sikrede institutioner, 
der udgives af Danske Regioner.  
 
Ansvarlig:  
Driftsherrerne  
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3.4 Styrket indsats vedrørende udredning og pædagogisk observation 
Arbejdsgruppen har kigget på forholdene omkring de anbringelser på sikrede institutioner, hvor 
anbringelsesgrundlaget udelukkende er med henvisning til behovet for en pædagogisk observation 
med henblik på at tilvejebringe et grundlag for den videre socialpædagogiske behandling. Disse 
anbringelser udgør 8 procent af det samlede antal opholdsdage i 2023. Det er kommunernes 
oplevelse, at anbringelserne på de sikrede institutioner ofte forlænges administrativt ud over tre 
måneder med den begrundelse, at den igangsatte pæd.obs. skal færdiggøres. Hvis det 
fremadrettet kunne sikres, at de pædagogiske observationer blev færdiggjort hurtigere – gerne 
inden for de første tre måneder – så ville det frigøre ledig kapacitet på de sikrede, ligesom det ville 
betyde, at de berørte børn og unge hurtigere ville kunne komme videre til et egnet tilbud i åbent 
regi.  

I forbindelse med udarbejdelsen af de pædagogiske observationer på de sikrede institutioner er 
det vigtigt at være opmærksom på, at det ofte også er anbefalelsesværdigt/nødvendigt med en 
psykologisk udredning af barnet/den unge. Der er stor forskel på, hvordan de sikrede institutioner i 
dag arbejder med inddragelse af psykologer til udførelsen af udredningerne. Det kan være med 
fastansatte psykologer på institutionen, ved formaliserede aftaler med eksterne psykologer eller på 
anden vis.  

Der er som beskrevet ovenfor sket en stor udvikling i målgruppen for de sikrede, og det kan af 
forskellige årsager være vanskeligt at opstarte en pædagogisk (og psykologisk) udredning med det 
samme ved barnets/den unges ankomst til at institutionen. Det kan således være nødvendigt med 
en periode til afrusning for misbrug, en periode til at komme i korrekt medicinering eller andre 
forhold, som ikke er forenelige med en udredning af den unge. Det er derfor vigtigt, at der for at 
komme i mål med en indsats i forhold til hurtigere pædagogiske (og psykologiske) udredninger ikke 
blot fokuseres på at styrke arbejdsgangene og aftalerne med psykologerne. Det vil i høj grad også 
kræve, at der med det samme fra anbringelsen på den sikrede institution arbejdes med de unges 
parathed i forhold til at indgå i udredningen.  

Forslag 4 - Styrket model for hurtig udredning og pædagogisk observation 
 
Formål:  
Øget kapacitetsudnyttelse og optimering af arbejdsgange, der sikrer større flow.  
Der er i arbejdsgruppen forskellige perspektiver på, hvor stort potentialet er i en prioritering af 
denne indsats i forhold til effekten på kapacitet.   
 
Konkrete forslag til løsning: forslag om 2 modeller 
 
Model 1: Særskilt ledelsesmæssigt fokus på pæd.obs. med henblik på at få øget 
opmærksomhed på effektiviteten af pæd.obs. og eventuelle flaskehalse i forbindelse med 
psykologisk udredning.  
 
Proces: Igangsættes med det samme. 
 
Ansvarlig: Driftsherrerne 
 
Model 2: Udarbejde en analyse af forløbet for gennemførsel af pæd.obs. ved brug af 
værktøjerne fra Den Syddanske Forbedringsmodel til at kortlægge eventuelle udfordringer i 
processen. Herigennem kan det afklares, hvilke løsninger det kalder på. 
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Proces: Igangsættes med det samme. Tidshorisont: 6 mdr.  
 
Ansvarlig: Driftsherrerne og arbejdsgruppen 
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3.5 De juridiske rammer for kommuner og de sikrede institutioner 
I forhold til kapacitet, kapacitetsudnyttelse og fleksibilitet vil arbejdsgruppen gerne pege på 
nødvendigheden af at udfordre nuværende regler og praksis i forbindelse med visitation og ophold 
på de sikrede institutioner. Anbefalingen knytter sig ikke snævert til kapacitetsudnyttelsen, men vil 
også spille ind i forhold til andre anbefalinger.  
 

Udfordringen af de juridiske rammer kunne fx være i forhold til nedenstående punkter: 

• Modtagepligt 
De sikrede institutioner er i dag ikke forpligtet til at tage imod børn og unge med en afgørelse 
om anbringelse i sikret regi. Hvordan stiller det kommunerne og barnet/den unge, hvis der ikke 
kan findes en plads i sikret regi – fx fordi der er så massive udfordringer med fysiske eller 
psykiske handicaps, at det er nødvendigt med helt særlige hensyn til barnet /den unge, som 
ikke i dag kan imødekommes på de sikrede institutioner. Der er fx aktuelt en sag med en ung, 
der har afgørelse om anbringelse på særligt sikret, hvor de særligt sikrede afdelinger har afvist 
den unge med henvisning til, at de ikke kan rumme ham. Arbejdsgruppen anbefaler derfor, at 
der ses nærmere på muligheden for at sikre, at der altid findes en egnet plads, når der er 
behov for anbringelse i sikret regi – herunder også, at muligheden for en egentlig modtagepligt 
for de sikrede institutioner undersøges nærmere.  

 
• Afgørelser om ændring af anbringelsessted 

I dag kræver det afgørelse om ændring af anbringelsessted, hvis den unge skal flytte mellem 
de sikrede institutioner. Hvis parterne ikke ønsker at give samtykke til en sådan flytning, skal 
sagen forberede og forelægges for børne- og ungeudvalget eller UKN. Dette udgør en hindring 
for en hurtig og optimal placering af den unge og tillige muligheden for en smidig og 
hensigtsmæssig sammensætning af ungegrupperne på de sikrede institution, hvor det kan 
være nødvendigt at foretage hurtige ændringer pga. fx bandetilhørsforhold, udadreagerende 
adfærd, selvskadende adfærd m.v. Arbejdsgruppen anbefaler derfor, at der kigges på 
muligheden for en ændring af reglerne, så de bliver muligt at flytte børn og unge mellem de 
sikrede institutioner – også af hensyn til flertallet – samtidig med, at også hensynet til de 
berørte børns, unges og forældres retssikkerhed varetages i fornødent omfang.   

 
• Erfaringer fra UKN ift. at gå ned ad trappen 

Når børn og unge med en afgørelse om anbringelse på særligt sikret skal skifte til sikret 
institution eller fra sikret institution til delvis lukket, er det praksis i UKN, at flytningen kan ske 
uden afgørelse fra UKN, såfremt der foreligger samtykke fra sagens parter. Hvis en lignende 
flytning ”ned ad trappen” skal ske i regi af barnets lov og børne- og ungeudvalget kræves der 
efter gældende praksis afgørelse herom fra børne- og ungeudvalget uanset, om der foreligger 
samtykke til flytningen fra sagens parter. Det forhold, at sagerne efter barnets lov skal 
forelægges børne- og ungeudvalget til afgørelse, medfører en markant mindre smidig adgang 
til at ændre til et mindre indgribende anbringelsessted for de berørte børn og unge. 

 
• Opsige plads under rømning fra sikret 

Det er i dag gældende praksis, at børn og unge med afgørelse om anbringelse på en sikret 
institution skal have en plads stående klar – også i situationer, hvor de er rømmet fra 
anbringelsen. Arbejdsgruppen ønsker at udfordre gældende praksis for at bedre 
kapacitetsudnyttelsen af de eksisterende pladser på sikret. Børn og unge kan rømme fra 
anbringelse på sikret på flere forskellige måder, men det sker typisk ved, at de ikke giver 
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fremmøde på det møde i børne- og ungeudvalget/UKN, hvor anbringelsen på sikret skal 
behandles, hvorefter de går under jorden. Det kan også ske ved, at de rømmer under 
anbringelsen – fx ved at stikke af efter mødet i børne- og ungeudvalget eller UKN, under 
udgang fra sikret (fx læge/tandlægebesøg) eller ved at stikke af fra selve institutionen (fx klatre 
over hegnet). Når børn og unge rømmer fra anbringelsen på sikret igennem en længere 
periode, bør kommunerne have mulighed for at opsige den konkrete plads. Dette vil både 
tilgodese en forbedret kapacitetsudnyttelse og det forhold, at kommunen ikke betaler døgntakst 
for et tilbud, som ikke benyttes – nogle gange i op til adskillige måneder.  
Hvis det med de foreslåede initiativer sikres, at der altid er ledig kapacitet på de sikrede 
institutioner, vil opsigelse af den konkrete plads ikke være en udfordring i forhold til den 
rømmede unge, der blot kan anbringes på en ny plads når (hvis) den pågældende dukker op 
igen/bliver fundet. 
 

• Yderligere mulighed for tilbageholdelse på delvis lukket 
Arbejdsgruppen har løbende drøftet alternativer til ophold på de sikrede institutioner. Her spiller 
muligheden for anbringelse på delvis lukket selvfølgelig en væsentlig rolle – både som 
alternativ til, men også inden og efter anbringelse på en sikret institution. Arbejdsgruppen 
anbefaler, at der ses på at udvide muligheden for tilbageholdelse på de delvis lukkede 
institutioner – der vil evt. kunne kigges mod de øvrige nordiske landes erfaringer med 
alternativer til sikrede institutioner – fx Norge. Arbejdsgruppen anbefaler, at det bør 
undersøges nærmere, om en øget anvendelse af de delvis lukkede afdelinger, vil kunne 
medvirke til at lette presset på de sikrede afdelinger – oven i købet ved anvendelsen af en 
mindre indgribende foranstaltning.  

 

Forslag 5 - Håndtering af uhensigtsmæssige juridiske rammer for kommuner og de 
sikrede institutioner 
 
Formål: 
Forbedre kapacitetsudnyttelsen og skabe yderligere fleksibilitet på de sikrede institutioner. Dette 
skal ske ved nærmere identifikation af de juridiske udfordringer og muligheder, hvorefter 
arbejdsgruppen i samarbejde med KL vurderer mulighederne for at få ændringerne indført i 
praksis.  
 
Proces:  
Sendes til KL med det samme med henblik på interessevaretagelse 
 
Ansvarlig: 
Kommunerne 
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4. Præcisering af målgruppen og eventuel sub-specialisering  
Arbejdsgruppen påpegede ved afrapporteringen i 2022 på forskydningen mellem de retslige og 
sociale pladser og det forhold, at ændringen i anbringelsesmønstret på de sikrede institutioner 
kunne betyde en uhensigtsmæssig blanding af målgrupper på den enkelte sikrede institution. 
Arbejdsgruppen fremhævede, at de meget forskelligartede målgrupper ikke alene har meget 
forskellige anbringelsesårsager, men også kan have forskellige socialpædagogiske og evt. 
behandlingsmæssige behov. Samtidig kan det betyde, at unge, som ikke nødvendigvis profiterer af 
hinandens tilstedeværelse, anbringes på samme sikrede institution. 

Det blev desuden blandt andet fremhævet, at sociale anbringelser ofte sker med henvisning til 
farlighedskriteriet og ved afgørelser fra formanden for børne- og ungeudvalget, hvorfor de sikrede 
institutioner med meget kort varsel og uden forudgående mulighed for forberedelser skal tage imod 
barnet/den unge (uanset kompleksiteten af sagen). I praksis sætter det den enkelte sikrede 
institution under stort pres i forhold til meget hurtigt at etablere de fornødne rammer til sikring af 
barnets/den unges ophold.  

Arbejdsgruppen havde derfor nedenstående anbefaling i forhold til målgruppen for de sikrede 
institutioner:  

 

Med afsæt i bredden af målgruppen havde arbejdsgruppen yderligere en anbefaling om en 
belysning vedr. mulighederne for at iværksætte en fælles prøvehandling omkring etablering af sub-
specialiseringer på sikrede institutioner: 
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4.1 Målgruppen 
Arbejdsgruppen har drøftet og vurderet forskellige modeller for afgrænsning af målgruppen, men 
har ikke fundet en løsning til at afgrænse målgruppen nærmere.  

Det er således arbejdsgruppens vurdering, at målgruppen for de sikrede institutioner er styret af 
lovgivningen – herunder reglerne i barnets lov og lov om bekæmpelse af ungdomskriminalitet. Hvis 
børne- og ungeudvalget eller UKN har truffet afgørelse om anbringelse på en sikret institution, er 
barnet/den unge per definition omfattet af målgruppen efter loven.  

Arbejdsgruppen vurderer derfor fortsat, at der er udfordringer for de sikrede institutioner i forhold til 
at tilgodese bredden i målgruppen af børn og unge, som indgår i de sociale anbringelser. Det må 
således fastholdes, at de sikrede institutioner vanskeligt løbende kan være indrettet på en måde, 
så de til enhver tid kan modtage alle målgrupper uden forudgående rimeligt varsel.  

Arbejdsgruppen har siden første afrapportering været i løbende dialog med Ankestyrelsen og 
ministeriet med henblik på afklaring af, om de sikrede institutioner har modtagepligt. Begge 
instanser har slået fast, at dette ikke er tilfældet. Det er principielt den enkelte kommune, der er 
forpligtet til at sørge for, at der er de nødvendige tilbud – herunder også i sikret regi.  

Der har ikke i forbindelse med denne afrapportering været en formaliseret dialog med Socialtilsyn 
Øst, der som specialisttilsyn fører tilsynet med alle de sikrede institutioner. Der er derfor løbende 
dialog mellem Socialtilsyn Øst og de enkelte sikrede institutioner og driftsherrerne. Socialtilsyn Øst 
har på årskonferencen for de sikrede institutioner tilkendegivet, at også de har et særligt fokus på 
de fysiske rammer for de sikrede institutioner.  

4.2 Behov for mere viden om målgruppen – forskning fra VIVE 
Arbejdsgruppen vurderer, at der er behov for mere systematisk viden om målgruppen og dens 
behov for, at man kvalificeret kan lave en yderligere afgrænsning af målgruppen samt arbejde med 
eventuel sub-specialisering. 

Arbejdsgruppen pegede allerede i 2022 på et behov for tilvejebringelse af yderligere viden om 
brugen af de sikrede institutioner og effekten heraf. Arbejdsgruppen arbejdede videre med 
anbefalingen i 2023, hvor det blandt andet blev fremhævet, at der ses en mangel på viden og data 
på tværs af institutionerne og i forhold til de socialt anbragte unge som målgruppe samt et behov 
for mere viden om effekter af anbringelse på sikrede institutioner - herunder i forhold til at se på 
hele sagsforløb – før, under og efter anbringelse. 
 
Arbejdsgruppen har løbende været i dialog med VIVE om muligheden for forskning på området. 
TrygFonden har siden bevilget de nødvendige midler til VIVEs forskningsprojekt om børn på 
sikrede institutioner, som forventes afsluttet ved udgangen af 2025. Forskningsprojektet er 
nærmere beskrevet i bilag 5. 
 
Forskningsprojektet skal skaffe helt grundliggende viden om børn og unge på sikrede institutioner, 
og deres forløb både før, under og efter opholdet på en sikret institution. Der foreligger ikke i dag 
forskning, hvor oplysninger for enkelte individer er koblet over tid, og derfor mangler der 
grundviden om fx, hvor længe børn og unge opholder sig på sikrede institutioner (fx antal måneder 
i alt ud af et børne- og ungdomsliv fra 10-17år), hvor stor en andel har flere ophold på sikrede 
institutioner, og hvilke anbringelsesforløb går forud for og efter et ophold på sikret institution.  
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Forskningsprojektet har til formål at kortlægge målgruppens behov og forløb op til sikret 
anbringelse samt at undersøge forløb efter sikret anbringelse og identificere udfordringer ved 
tværsektorielt samarbejde for at sikre kontinuitet i støtte og behandling.  
 
Det er arbejdsgruppens forventning, at forskningsprojektet vil bidrage med nye og tilstrækkelige 
oplysninger til, at det er muligt at arbejde videre med flere af anbefalingerne – herunder fx 
anbefalingen om subspecialisering og prøvehandlinger som beskrives nærmere i kommende afsnit 
4.3. Arbejdsgruppen har repræsentanter med i følgegruppen til forskningsprojektet.  

4.3 Prøvehandling vedr. sub-specialiseringer på de sikrede institutioner 
Arbejdsgruppen har drøftet flere forskellige muligheder for sub-specialiseringer og eventuelle 
prøvehandlinger. Det skal indledningsvis bemærkes, at arbejdsgruppen ser to grundlæggende 
hindringer for at igangsætte arbejdet med subspecialisering og prøvehandlinger. Hvis der skal 
arbejdes videre med yderligere specialisering, kræver det yderligere viden om målgruppen. 
Samtidig kan der ikke iværksættes egentlige prøvehandlinger med sub-specialiseringer før den 
fornødne ledige kapacitet er tilvejebragt.  

I den sammenhæng med kapacitetsudfordringerne skal der gøres opmærksom på, at en yderligere 
specialisering og allokering af pladser hertil potentielt vil medføre, at der er ledig kapacitet indenfor 
en anbringelsestype og mangel på kapacitet på en anden.  

Arbejdsgruppen anbefaler at der allerede nu igangsættes et arbejde med at skabe mere fleksible 
rammer på de sikrede institutioner til understøttelse af arbejdet med de mange forskellige 
målgrupper og deres forskellige behov – som beskrevet under afsnit 3.2 i forhold til de fysiske 
rammer, ligesom der arbejdes for at sikre den fornødne kapacitet som beskrevet under afsnit 3.1 – 
også for herunder at kunne tilgodese muligheden for at iværksætte egentlige prøvehandlinger.  

Samtidig anbefaler arbejdsgruppen, at der som beskrevet i afsnit 4.2 arbejdes for hurtigst muligt at 
sikre det fornødne vidensgrundlag for at kunne arbejde videre med spørgsmålet om 
subspecialisering. Det er arbejdsgruppens vurdering, at de fornødne oplysninger vil indgå i VIVEs 
forskningsprojekt, som afsluttes ved udgangen af 2025. Arbejdsgruppen vil undersøge muligheden 
for at fremskaffe oplysningerne hurtigst muligt.  

Drøftelser i arbejdsgruppen af forskellige modeller for sub-specialisering 

Nedenfor gengives kort de drøftelser, som arbejdsgruppen har haft i forhold til nogle af de mulige 
subspecialer, men arbejdsgruppen har fx også drøftet opdeling efter køn eller 
udadreagerende/indadvendt adfærd. 

Retslige/sociale anbringelser 
Når anbringelserne på de sikrede institutioner drøftes i offentligheden og medierne, er der ofte 
fokus på sammenblandingen af de retslige og de sociale anbringelser, ligesom der ofte udtrykkes 
forundring over, at disse målgrupper blandes på de sikrede institutioner.  

Det er imidlertid arbejdsgruppens vurdering, at grundlaget for anbringelsen i form af retslig eller 
sociale anbringelse ikke kan anvendes til at definere relevante subspecialer. Der er således ofte 
stor sammenfald mellem behovene for de to målgrupper.  Arbejdsgruppen anbefaler, at der i stedet 
for at fokusere på, om der er tale om en retslig anbringelse eller en social anbringelse fra 
henholdsvis børne- og ungeudvalget eller Ungdomskriminalitetsnævnet kigges på de 
bagvedliggende årsager hos barnet til anbringelsen på sikret institution. Det vil således ofte være 
mere fordelagtigt at blande de anbragte børn og unge på tværs af retslige og sociale pladser og 
sætte dem sammen med fx fokus på gruppedynamikkerne, og hvordan en optimal 
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sammensætning af de unge kan optimere mulighederne for det pædagogiske arbejde og dermed 
også et succesfuldt ophold på sikret.  

Stærkt kriminelle 
Hvis der skal peges på muligheden for at lave en subspecialisering på de sikrede institutioner, så 
kunne det være i forhold til den mest kriminelle del af de retslige anbringelser – der, hvor risikoen 
for recidiv er størst, og hvor kriminalitet er af en særligt omfattende/rå karakter. Hvis der blev 
etableret et subspeciale på en eller flere afdelinger for denne målgruppe, så ville det gøre det 
muligt at arbejde med denne målgruppe på en anden måde. Målgruppen ville desuden i stort 
omfang være omfattet af de samme regler for brev- og besøgskontrol. 

Psykisk mistrivsel 
Det er både kommunernes og driftsherrernes oplevelse, at der i tiltagende grad visiteret børn og 
unge til de sikrede institutioner, hvor der er en markant snitflade til den regionale 
behandlingspsykiatri. Der er således også flere eksempler på unge, som i nærmest direkte 
forlængelse af en udskrivning fra psykiatrisk hospital er blevet visiteret til en sikret institution. Det 
kan fx være en pige, som ikke længere er behandlingskrævende og udskrives, men kort tid efter 
(samme dag) forsøger at begå selvmord. Eftersom der ikke længere er indikation for behandling i 
psykiatrien, anbringes pigen i stedet uden for hjemmet på en sikret institution.  

Det er således arbejdsgruppens vurdering, at en del af presset på de sikrede institutioner også kan 
forklares med presset på pladserne i psykiatrien, hvor det ikke kan afvises, at nogle af de børn og 
unge, som kort tid efter udskrivning får ophold på sikret, slet ikke burde være udskrevet.  

Arbejdsgruppen er bekendt med, at det fremgår af oplægget til rækkefølge og prioritering af 
anbefalinger under 10-årsplanen for psykiatri og mental sundhed fra september 2024, at der 
arbejdes mod oprettelse af specialiserede sociale tilbud til børn og unge med svære psykiske 
lidelser, der forebygger forværring af symptomer og indlæggelser i psykiatrien. Arbejdsgruppen har 
igangsat nærmere afsøgning af, hvad dette nærmere dækker over – herunder, om det med rette 
kan forventes at lette tilgangen af børn og unge til de sikrede institutioner fra netop denne 
målgruppe.  

Forslag 6 – Tilvejebringe den fornødne viden om målgruppen til at udarbejde 
eventuelle forslag til sub-specialisering på de sikrede institutioner 
Formål: At der som beskrevet i afsnit 4.2 arbejdes videre med at sikre helt grundliggende viden 
om børn og unge på sikrede institutioner f.eks. via VIVEs forskningsprojekt. Herunder børnene 
og de unges forløb både før, under og efter opholdet på en sikret institution. Formålet er blandt 
andet at kunne arbejde videre med kvalificerede forslag til subspecialer på de sikrede 
institutioner og eventuel yderligere præcisering og afgrænsning af målgruppen til sikrede 
institutioner. 
 
Konkrete forslag: Afsøge muligheden for hurtigere at skaffe den fornødne viden om 
målgruppen med henblik på det videre arbejde med subspecialisering.  
 
Proces: Igangsættes med det samme (er igangsat ved VIVE) 
 
Ansvar: Arbejdsgruppen  
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Forslag 7 – Sæt fokus på driftsmæssige tiltag, som kan imødegå behovene hos 
målgruppen f.eks. yderligere fleksibilitet i de fysiske rammer jf. forslag 2  
Formål: At der sideløbende med tilvejebringelse af mere viden om målgruppen arbejdes med 
driftsmæssige tiltag på de sikrede institutioner, som løbende kan imødekomme behovene hos 
en differentieret målgruppe f.eks. forslag 2 om fleksible fysiske rammer. Dette forudsætter et tæt 
samarbejde mellem de enkelte institutioner samt en tæt dialog med kommunerne om de enkelte 
unge om eventuelle driftsmæssige tiltag. 

Konkrete forslag: Særskilt ledelsesmæssigt fokus på udvikling i målgruppen og øget 
opmærksomhed på samarbejde mellem institutionerne og behovet for konkrete driftsmæssige 
tiltag, som kan styrke indsatsen overfor forskellige målgrupper. F.eks. behovet for fleksible 
enkeltmandstilbud i sikret regi i forbindelse med ekstraordinære sager, som hverken kan 
rummes i behandlingspsykiatrien eller i et handicaptilbud i åbent regi. 

Proces: Igangsættes med det samme.  

Ansvar: Driftsherrerne i fællesskab  
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5. Status på initiativer iværksat med afsæt i arbejdsgruppens 
arbejde 

I april 2022 besluttede KL's Koordinationsforum på det specialiserede social- og 
specialundervisningsområde at nedsætte en tværsektoriel arbejdsgruppe. Formålet var at 
identificere og belyse faglige opmærksomhedspunkter, som følger af udviklingen inden for sociale 
anbringelser på sikrede institutioner. Arbejdsgruppen er nu på sit tredje år, og indsatsen har ført til 
en række anbefalinger samt iværksættelse af konkrete tiltag, hvoraf flere allerede er implementeret 
og  støtter udviklingen af området. Blandt disse initiativer er: 

• Forbedret dataindsamling og rapportering 

o Mere detaljeret data om anbringelseskriterier og årsager (Gennemført) 

o Udvidet data om belægningsprocent, opdelt på faktisk og normeret belægning 
(Gennemført) 

o Opgørelse af ventelister (Under udvikling) 

• Fælles hjemmeside for sikrede institutioner 

o Formålet er at styrke kommunikationen og sikre en ensartet vejledning til 
kommunerne (Under udvikling) 

• Udarbejdelse af prioriteringsliste – særlig vigtig ved ventelister (Gennemført) 

• Fælles procedure for visitation til sikrede institutioner (Gennemført) 

o Landets sikrede institutioner anvender en ensartet visitationsprocedure for at sikre 
gennemsigtighed og skabe en genkendelig proces for KL og driftsherrerne. 

• Udvikling og implementering af brugerundersøgelsen "Ordet er dit" (Gennemført) 

o Pilottest af den første brugerundersøgelse gennemført på alle sikrede institutioner. 
Denne bringes nu i drift på alle de sikrede institutioner 

• VIVE-undersøgelse (Igangsat) 

o Arbejdsgruppen er bredt repræsenteret i følgegruppen til undersøgelsen med fem 
medlemmer 

• Dialog med ministeriet og Social- og Boligstyrelsen (Igangsat) 

o Repræsentanter fra arbejdsgruppen indgår i løbende uofficiel dialog med 
Socialministeriet om behovet for ændringer i gældende lovgivning – herunder har 
der også været dialog i forbindelse med de seneste ændringer af 
voksenansvarsloven. 

• Internationalt samarbejde 

o Deltagelse i konference i Finland (Gennemført) 

o Besøg fra Norge (Gennemført) 
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I forlængelse af ovenstående har arbejdsgruppen drøftet sin fremtidige rolle og har selv gjort 
følgende overvejelser som kan inddrages i beslutningen om, hvorvidt der er ønske om at fortsætte 
gruppen i endnu en periode: 

• Fortsat behov for opfølgning: Flere opgaver kræver arbejdsgruppens involvering og 
løbende opfølgning (Opfølgning på igangsatte tiltag – bl.a. vedr. data, hjemmeside, 
samarbejdet med VIVE, dialog med ministerier og styrelser) 

• Samarbejdsværdi: Arbejdsgruppen og samarbejdet opleves fortsat at have en værdi i sig 
selv på den vis, at parterne har skabt et rum for hurtigere etablering af fælles forståelser om 
området, udfordringer og løsninger. 

Hvis arbejdsgruppen fortsættes i endnu en periode, skal formål, mandat og opgaver genbesøges 
og muligvis redefineres.  

Forslag 8 – Forum for dialog mellem driftsherrerne og kommunerne om udvikling og 
tiltag eksempelvis i regi af den tværsektorielle arbejdsgruppe 
Formål: At sikre opfølgning på igangsatte tiltag samt fastholde et tæt samarbejde og en løbende 
dialog om udviklingen af området og eventuelle fremtidige udfordringer. 

Konkrete forslag: Arbejdsgruppen videreføres i endnu en periode med et opdateret 
kommissorium, som præciserer formål, opgaver, mandat, organisering og tovholderrolle. 

Proces: Udkast til det nye kommissorium udarbejdes af den nuværende arbejdsgruppe og 
styregruppe med godkendelse ved de respektive parter. 

Ansvar: Kommunerne og driftsherrerne i fællesskab. 
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6. Bilag  
Denne rapporter bygger blandt andet på følgende bilag, som er vedlagt rapporten ved 
fremsendelse. 

• Bilag 1: Kommissorium for den tværsektorielle arbejdsgruppens arbejde i 2024 
• Bilag 2: Arbejdsgruppens afrapportering fra november 2023 
• Bilag 3: Arbejdsgruppens afrapportering fra november 2022 
• Bilag 4: Den årlige statistik på de sikrede institutioner for 2023 fra Danske Regioner 
• Bilag 5: VIVEs ansøgning til forskningsprojekt om børn og unge på sikrede institutioner 
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5
BILAG - 4 CASES MED ALTERNATIVE
TILBUD TIL BØRN OG UNGE



Bilag 2: 
 
Fire cases med eksempler på kommunale alternative tilbud/løsninger til 
børn og unge, der er truffet afgørelse om, skal anbringes på en sikrede 
institution (sociale anbrongelser).   
 
Case 1: 
Dreng på 14 år med afgørelse fra Ungdomskriminalitetsnævnet om anbringelse uden for 
hjemmet uden samtykke på en sikret døgninstitution.  
 
Anbragt på en sikret døgninstitution, hvor anbringelsen bryder sammen. Kommunen 
afsøger ledige pladser på andre sikrede institutioner, men der er ingen ledige pladser. 
Drengen sættes på venteliste.  
 
 I ventetiden iværksætter kommunen et akut soloprojekt, som ikke er godkendt af 
socialtilsynet. Drengen har behov for faste og strukturerede rammer med 
socialpædagogisk behandling og observation. Drengen er anbragt på sikret institution på 
grund af farlighed, og de fysiske rammer i soloprojektet, som ligger i et sommerhus, er 
udfordrende og ikke tilstrækkelige sammenholdt med en sikret institution – særligt ikke 
forhold til at imødekomme rømningsrisikoen og minimere omfanget af magtanvendelser.  
 
Ikke godkendte soloprojekter kan kun lovligt anvendes i seks uger, hvorfor det bliver 
nødvendigt at flytte drengen til et nyt soloprojekt i en anden region. 
 
Det er kommunens vurdering, at de mange flytninger stresser drengen og udfordrer det 
egentlige formål med anbringelsen på sikret institution. 
 
Drengen er i skrivende stund rømmet og har været uden opsyn siden d. 2. november 
2024. Forholdende i soloprojektet har således heller ikke været tilstrækkelige til at sikre, at 
drengen ikke misbruger eller begår ny kriminalitet. 
 
Prisen for soloprojektet med to pædagogiske medarbejdere udgør 14.200 kr. pr. døgn, 
hvilket er ca. dobbelt så dyrt som anbringelse på en sikret institution.  
 
Case 2: 
Dreng på 17 år med afgørelse fra Ungdomskriminalitetsnævnet om anbringelse uden for 
hjemmet uden samtykke på særligt sikret afdeling.  
 
Drengen anbringes på en sikret døgninstitutions særligt sikrede afdeling. Anbringelsen 
bryder sammen, og den særligt sikrede afdeling opsiger samarbejdet. Pladserne er ikke 
tilgængelige i ca. en måned pga. renovering. Kommunen afsøger andre pladser – både på 
sikret og særligt sikret, men der er ingen ledige pladser. Drengen sættes på venteliste.  
 
I ventetiden anbringes drengen i et akut, ikke godkendt soloprojekt. Drengen er 
efterfølgende flyttet rundt i flere forskellige midlertidige soloprojekter på tværs af regioner, 
idet soloprojekterne ikke kan godkendes i perioder ud over seks uger.  Drengen skal derfor 
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løbende omstille sig til nye rammer og nye pædagoger, hvilket i drengens tilfælde er 
meget sårbart.  
 
Formålet med anbringelsen på en særligt sikret afdeling kan ikke nås, i et soloprojekt. I 
dette tilfælde er drengen særligt voldsparat og massivt rømningstruet. De fysiske rammer i 
det midlertidige tilbud udgør en stor udfordring, da rømning ikke effektivt kan forebygges, 
ligesom det er vanskeligt inden for rammerne at forebygge magtanvendelser.  
 
Derudover, har drengen ikke modtaget den pædagogiske behandling, han har brug for. 
Han rømmer ugentligt, hvor personalet ikke kan sikre, at han ikke misbruger eller begår ny 
kriminalitet. 
 
Prisen for soloprojekterne har i den konkrete sag svinget mellem 15.900 og 20.000 kr. pr. 
døgn Prisen for anbringelse på særligt sikret afdeling var 10.225 kr. pr. døgn inkl. 1.146 kr. 
pr. døgn for skoletilbuddet på stedet. Prisen for soloprojekterne har således svinget 
mellem at udgøre ca.150 og 200 procent af prisen for anbringelse i sikret regi.  
 
Case 3: 
Dreng på 14 år, som er diagnosticeret med hyperkinetisk adfærdsforstyrrelse og mental 
retardering i lettere grad. Drengen har gennem en årrække haft en uhensigtsmæssig 
adfærd, ligesom han har været kriminalitetstruet. Drengen har en historik med adskillige 
rømninger under anbringelse på åben institution. Drengen overfalder en underviser på sin 
skole ved at sparke vedkommende og kaste med kogende vand. Drengen filmer episoden. 
Opholdsstedet opsiger samarbejdet. Drengen anbringes af formanden for børne- og 
ungeudvalget på sikret institution med henvisning til farlighed, men der er ingen ledige 
pladser. Drengen sættes på venteliste.  
 
I ventetiden anbringes drengen midlertidigt i et solotilbud, hvor han er skærmet i et 
sommerhus sammen med en voksen, som han kender fra sit tidligere anbringelsessted.  
 
Drengen rømmer fra sit solotilbud kort efter ankomsten. Under rømningen truer han med 
en økse en anden dreng til at følge efter ham ind i et skovområde, hvor han slår, sparker 
og tramper den unge i hovedet. Drengen sigtes efterfølgende for trusler på livet, 
kvalificeret vold, ulovlig tvang, våbenbesiddelse samt fornærmelig tiltale mod 
polititjenestemand.  
 
Prisen for soloprojektet i den konkrete sag var 7.500 kr. pr. døgn. Prisen for den 
efterfølgende plads på sikret institution var 7.002 kr. pr. døgn.  
 
Case nr. 4 
Pige på 14 år, som på tidligere anbringelsessted har truet en pædagog, kastet kogende 
vand, som rammer pædagogen og givet en anden pædagog et knytnæveslag. 
Anbringelsesstedet opsiger efterfølgende aftalen. Pigen rømmer, men anbringes 
efterfølgende på et nyt specialiseret anbringelsessted. Sagen behandles på flere møder i 
UKN – blandt andet på baggrund af ny kriminalitet. Pigen er involveret i adskillige episoder 
på sit nye anbringelsessted – herunder to voldsepisoder mod andre unge og en lang 
række magtanvendelser for at beskytte andre unge og personalet på anbringelsesstedet.  
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Pigen har desuden fået flere indskærpelser fra Ungekriminalforsorgen grundet rømninger.  
Pigen har et seksualiserende sprogbrug over for de voksne, og hun er yderst udfordret i 
sociale sammenhænge med andre unge. Pigen har uden tilladelse samvær med ældre 
drenge om natten på sit værelse. Pigen har et eskalerende forbrug af euforiserende 
stoffer.  Pigen har ad flere omgangen beskyldt det mandlige pædagogiske personale for at 
være seksuelt interesseret i hende, og hun blotter sig i en del tilfælde for personalet.  
Forvaltningen bevilger 25 støttetimer til anbringelsesstedet for at skærme pigen og skabe 
mulighed for støtte 1:1 voksen.  
 
Pigen anbringes af Ungdomskriminalitetsnævnet på en sikret institution med henblik på at 
tilvejebringe et grundlag for den videre socialpædagogiske behandling (pæd.obs.). Der er 
ingen ledige pladser. Pigen sættes på venteliste.  
 
Pigen vender tilbage til sit nuværende anbringelsessted med ekstra støtte, indtil der er en 
ledig plads på sikret institution.  
 
Døgntaksten for pigens nuværende tilbud er 4.900 kr. 
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 6.

Orienteringsskrivelse vedr. forsyningsforpligtelse - botilbud til domfældte med
udviklingshæmning

2024-079097 

Resumé

Social- og Boligministeriet har d. 22. november 2024 udsendt en orienteringsskrivelse til samtlige
kommuner, der understreger kommunalbestyrelsernes forsyningsforpligtelse og forpligtelser efter § 16 a i
lov om retssikkerhed og administration på det sociale område (retssikkerhedsloven). Dette grundet, at
Social- og Boligministeriet af Justitsministeriet er blevet gjort opmærksom på, at der i visse tilfælde er
problemer med at fuldbyrde foranstaltninger over for personer, der er dømt til anbringelse i institution for
personer med vidtgående psykiske handicap (domstype II og III). Den Administrative Styregruppe bedes
drøfte orienteringsskrivelsen.

Sagsfremstilling

Social- og Boligministeriet er blevet opmærksom på, at der efter unavngivne kommuners vurdering ikke er
tilstrækkelige botilbudspladser, som er egnet til personer med psykiske handicap, som er dømt til
anbringelse på institution, eller at pladsen ikke oprettes tilstrækkeligt hurtigt.

Justitsministeriet har i 2023 oplyst til Social- og Boligministeriet, at Rigsadvokaten har gjort
Justitsministeriet opmærksom på, at der i visse tilfælde er problemer med at fuldbyrde foranstaltninger over
for personer, der er dømt til anbringelse i institution for personer med vidtgående psykiske handicap
(domstype II og III). Det oplyses, at der kan gå flere måneder fra, dommen er afsagt, til, at den
pågældende er anbragt i et tilbud i medfør af servicelovens § 108, der opfylder dommens betingelser.

Dette kan derfor betyde, at den dømte bliver boende enten på et botilbud, som ikke er omfattet af
servicelovens § 108, i eget hjem eller hos familie, eller er fængslet i varetægtssurrogat på en psykiatrisk
afdeling i måneder efter dommen.

Social- og Boligministeriet har derfor udsendt denne orienteringsskrivelse til kommunerne, som
understreger kommunalbestyrelsernes forsyningsforpligtelse og forpligtelser efter § 16 a i lov om
retssikkerhed og administration på det sociale område (retssikkerhedsloven).

Ministeriet understreger, at kommunerne har pligt til at oprette og drive de botilbudspladser, som er
nødvendige for, at straffen kan fuldbyrdes i egnede rammer. Af hensyn til at fuldbyrdelse af den
strafferetlige foranstaltning kan iværksættes umiddelbart efter domsafsigelsen, er det væsentligt, at
kommunalbestyrelserne er opmærksomme på, at der ikke går lang tid før, der findes en botilbudsplads,
som opfylder betingelserne i dommen. Det er ministeriets vurdering, at det er afgørende for
retssikkerheden og for de pågældende personer selv, at det sikres, at de kan afsone dommen i de rette
rammer. Det er desuden ministeriets vurdering, at det også bidrager til den kriminalpræventive indsats, at
denne målgruppe får den rette hjælp rettidigt.

Det bemærkes desuden fra ministeriet, at der som del af Aftale om kommunernes økonomi for 2024
(ØA24) var enighed mellem regeringen og KL om at løfte kommunernes anlægsinvesteringer
ekstraordinært med 0,2 mia. kr. i 2024, 0,6 mia. kr. i 2025 og 0,7 mia. kr. i 2026 til udvidelse af den
kommunale botilbudskapacitet på det specialiserede socialområde med henblik på at understøtte en mere
rimelig prissætning på området.
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Ministeriet vil primo/medio 2025 i dialog med KL og Social- og Boligstyrelsens Nationale
Koordinationsstruktur (NATKO) følge op på problemstillingen med henblik på at sikre, at der sker en
forbedring af situationen. Social- og Boligministerieriet vil orientere Justitsministeriet om resultatet af
opfølgningen.  

Ovenstående kan ligeledes ses i relation til den centrale udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning
og dom (domstype 1 og 2), hvor en af afrapporteringens konklusioner ligeledes er, at der med fordel kan
udbygges kapacitet ift. åbne pladser til domstype borgere.

KL har besluttet, at drøfte orienteringsskrivelsen med ministeriet på møde medio januar. 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Drøfter orienteringsskrivelsen fra Social- og Boligministeriet 

Bilag:
- Bilag - Orienteringsskrivelse vedr. forsyningsforpligtelse - botilbud til domfældte

Beslutning:

Den Administrative Styregruppe drøftede punktet. Der var generelt en opfattelse af, at der i Nordjylland
ikke opleves store udfordringer ift. målgruppen, som skrivelsen omhandler. Det besluttes dog, at man her
især følger op på målgruppen i egen kommune. Herudover afventes KLs møde med ministeriet medio
januar, og der kan følges op i Den Administrative Styregruppe på et kommende møde.
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BILAG - ORIENTERINGSSKRIVELSE
VEDR. FORSYNINGSFORPLIGTELSE -
BOTILBUD TIL DOMFÆLDTE



 

1 

Holmens Kanal 22 
1060 København K 
Telefon 33 92 93 00 
post@sm.dk 
www.sm.dk 

Til: Alle kommuner og KL  
Kopi til: NATKO og 
socialtilsynene 

Vedr. botilbud til domfældte personer med udviklingshæmning  

Social- og Boligministeriet er blevet opmærksom på, at der efter unavngivne 
kommuners vurdering ikke er tilstrækkelige botilbudspladser, som er egnet til 
personer med psykiske handicap, som er dømt til anbringelse på institution, 
eller at pladsen ikke oprettes tilstrækkeligt hurtigt. 
 
Justitsministeriet har i 2023 oplyst til Social- og Boligministeriet, at 
Rigsadvokaten har gjort Justitsministeriet opmærksom på, at der i visse tilfælde 
er problemer med at fuldbyrde foranstaltninger over for personer, der er dømt 
til anbringelse i institution for personer med vidtgående psykiske handicap 
(domstype II og III). Det oplyses, at der kan gå flere måneder fra, dommen er 
afsagt, til, at den pågældende er anbragt i et tilbud i medfør af servicelovens § 
108, der opfylder dommens betingelser. 
 
Dette kan derfor betyde, at den dømte bliver boende enten på et botilbud, som 
ikke er omfattet af servicelovens § 108, i eget hjem eller hos familie, eller er 
fængslet i varetægtssurrogat på en psykiatrisk afdeling i måneder efter 
dommen. Den lange fuldbyrdelsestid kan betyde, at den dømte skal vente 
længe på at få den fornødne hjælp og på trods af en dom til anbringelse ikke 
fuldbyrder sin straf under de betingelser, som dommen fastsætter, hvilket vil 
kunne medføre risiko for, at den pågældende begår ny kriminalitet.  
 
Justitsministeriet er blevet orienteret om, at der er tale om en problemstilling, 
som gør sig gældende i flere kommuner. 
 
Social- og Boligministeriet udsender hermed denne orienteringsskrivelse til 
kommunerne, der understreger kommunalbestyrelsernes forsyningsforpligtelse 
og forpligtelser efter § 16 a i lov om retssikkerhed og administration på det 
sociale område (retssikkerhedsloven). Ministeriet bemærker, at 
orienteringsskrivelsen ikke omhandler sager om anbringelse af dømte i 
institution m.v. uden for fængsel eller arresthus efter straffuldbyrdelsesloven § 
78. 

Kommunalbestyrelsens modtagepligt og forsyningsforpligtelse 
 
Kommunerne har pligt til at modtage borgere med udviklingshæmning, der har 
modtaget en dom til anbringelse på en ikke-sikret institution (domstype II og 
III).  
 

Sagsnr. 
2023-5397 
 
Doknr. 
638763 
 
Dato  
22. november 2024 
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Det fremgår af § 108 i lov om social service (serviceloven), at 
kommunalbestyrelsen skal tilbyde længerevarende ophold til borgere, der har 
behov for omfattende hjælp på grund af betydeligt og varigt nedsat fysisk eller 
psykisk funktionsevne. Det fremgår af § 108, stk. 7, at social- og 
boligministeren i en bekendtgørelse fastsætter regler om pligt for en region 
eller en eller flere kommuner til at modtage personer i boformer efter § 108, stk. 
1, når disse personer i henhold til en dom eller kendelse skal anbringes i en 
boform.  
 
Servicelovens § 108, stk. 7, er udmøntet i bekendtgørelse nr. 839 af 25. juni 
2024 om magtanvendelse og andre indgreb i selvbestemmelsesretten over for 
voksne samt om særlige sikkerhedsforanstaltninger for voksne og modtagepligt 
i boformer efter lov om social service. Det fremgår af bekendtgørelsens § 23, 
stk. 1, nr. 2, at kommunalbestyrelsen skal træffe afgørelse om ophold i 
boformer efter § 108, stk. 1, i serviceloven til personer, der i henhold til dom 
eller kendelse skal anbringes i en boform for personer med betydelig nedsat 
psykisk funktionsevne eller undergives tilsyn, herunder med mulighed for 
administrativ anbringelse. 
 
På servicelovens område har kommunalbestyrelsen myndigheds- og 
finansieringsansvaret, samt ansvaret for at de nødvendige ydelser leveres til 
borgerne. Dette følger af servicelovens § 4, hvoraf det fremgår, at 
kommunalbestyrelsen skal sørge for, at der er de nødvendige tilbud efter 
serviceloven. Det følger desuden af § 4, stk. 2, at kommunalbestyrelsen 
opfylder sit forsyningsansvar efter stk. 1 ved brug af egne tilbud og ved 
samarbejde med andre kommuner, regioner eller private tilbud. 
Kommunalbestyrelsen kan således løfte sit forsyningsansvar ved brug af egne 
tilbud, regionale tilbud eller private tilbud. Der kan endvidere indgås 
samarbejde med andre kommuner og regioner. 
 
Det følger af § 16 a i retssikkerhedsloven, at det er handlekommunen, som 
fører det kriminalpræventive tilsyn med personer, som er dømt til at skulle 
undergives tilsyn af de sociale myndigheder, samt at det er 
kommunalbestyrelsen i handlekommunen, der træffer afgørelse om 
anbringelse efter servicelovens § 108. 
 
Straffelovens § 68 og forskellige foranstaltningsdomme  
 
Det fremgår bl.a. af straffelovens § 16, stk. 1., at personer, der på 
gerningstiden var utilregnelige på grund af sindssygdom eller tilstande, der må 
ligestilles hermed, ikke straffes, og at dette tilsvarende gælder for personer, der 
var mentalt retarderede i højere grad. Det fremgår af straffelovens § 16, stk. 2, 
at personer, der på gerningstiden var mentalt retarderede i lettere grad, ikke 
straffes, medmindre særlige omstændigheder taler for at pålægge straf. 
Tilsvarende gælder personer, der befandt sig i en tilstand, som ganske må 
ligestilles med mental retardering. 
 
Når en person ikke kan straffes, jf. straffelovens § 16, kan vedkommende i 
stedet idømmes en foranstaltning efter § 68 i straffeloven med henblik på at 
forebygge ny kriminalitet. En foranstaltningsdom kan være udformet på 
forskellig vis og tilpasses lovovertræderens individuelle behov. 
Rigsadvokatmeddelelsen, afsnittet Psykisk afvigende kriminelle (2022), 
beskriver under punkt 5.2 fem grundlæggende domstyper over for mentalt 
retarderede, som anklagemyndigheden kan nedlægge påstand om i retten. 
Disse er ikke udtømmende, idet en foranstaltning kan tilpasses 
lovovertræderens individuelle behov.  
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I det følgende beskrives domstype II og III overordnet, da disse domstyper 
vurderes relevante for den problemstilling om manglende botilbud, som 
Justitsministeriet har rejst. 
 
Domstype II: Dom til anbringelse i institution for personer med vidtgående 
psykiske handicap, således at domfældte efter bestemmelse fra kommunen 
kan overføres til sikret afdeling. 
 
Denne foranstaltning indebærer, at personen med udviklingshæmning 
anbringes i en social boform med døgndækning, og som er godkendt til 
formålet, jf. servicelovens § 108 om botilbud til længerevarende ophold. Der 
skal være personale døgnet rundt, inklusiv vågen nattevagt. Denne domstype 
anvendes typisk over for personer med udviklingshæmning, der har begået 
personfarlig kriminalitet, eksempelvis brandstiftelse, røveri, voldtægt eller vold. 
Desuden anvendes domstypen, hvor det skønnes, at personen med 
udviklingshæmning har behov for konstant overvågning, og at der er risiko for 
ny personfarlig kriminalitet, således at personen med udviklingshæmning i givet 
fald hurtigt skal kunne overføres til en sikret boform.  
 
Domstype III: Dom til anbringelse i institution for personer med vidtgående 
psykiske handicap. 
 
Denne foranstaltningsdom indebærer, at personen med udviklingshæmning 
anbringes i en social boform med døgndækning, og som er godkendt til 
formålet, jf. reglerne om botilbud til længerevarende ophold i servicelovens § 
108. Der skal være personale døgnet rundt, inklusiv vågen nattevagt. 
Boformen vil som udgangspunkt ikke være låst, bortset fra under nærmere 
fastsatte betingelser, hvorefter der kan ske dørlåsning om natten i maksimalt 
otte timer, jf. § 137 j i serviceloven.  

Social- og Boligministeriets øvrige bemærkninger 
 
Ministeriet understreger, at kommunerne har pligt til at oprette og drive de 
botilbudspladser, som er nødvendige for, at straffen kan fuldbyrdes i egnede 
rammer. Af hensyn til at fuldbyrdelse af den strafferetlige foranstaltning kan 
iværksættes umiddelbart efter domsafsigelsen, er det væsentligt, at 
kommunalbestyrelserne er opmærksomme på, at der ikke går lang tid før, der 
findes en botilbudsplads, som opfylder betingelserne i dommen. Det er 
ministeriets vurdering, at det er afgørende for retssikkerheden og for de 
pågældende personer selv, at det sikres, at de kan afsone dommen i de rette 
rammer. Det er desuden ministeriets vurdering, at det også bidrager til den 
kriminalpræventive indsats, at denne målgruppe får den rette hjælp rettidigt.  
 
Det bemærkes desuden, at der som del af Aftale om kommunernes økonomi 
for 2024 (ØA24) var enighed mellem regeringen og KL om at løfte 
kommunernes anlægsinvesteringer ekstraordinært med 0,2 mia. kr. i 2024, 0,6 
mia. kr. i 2025 og 0,7 mia. kr. i 2026 til udvidelse af den kommunale 
botilbudskapacitet på det specialiserede socialområde med henblik på at 
understøtte en mere rimelig prissætning på området. Løftet i 2025 og i 2026 
sker ekstraordinært og er med henblik på at sikre et længerevarende fokus på 
udbygning af den kommunale botilbudskapacitet. 
 
Ministeriet vil primo/medio 2025 i dialog med KL og Social- og Boligstyrelsens 
Nationale Koordinationsstruktur (NATKO) følge op på problemstillingen med 
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henblik på at sikre, at der sker en forbedring af situationen. Social- og 
Boligministerieriet vil orientere Justitsministeriet om resultatet af opfølgningen.  
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
Trine Frederiksen 
Kontorchef, Kontor for Handicap 
Social- og Boligministeriet  
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 7.

Fælles møde med KDK 24.1.25

2024-079097 

Resume

Der er planlagt et fællesmøde mellem Kommunaldirektørkredsen og DAS Social d. 24. januar 2025.

Temaet for mødet er udgiftsudviklingen på det specialiserede socialområde, og sekretariatet har
udarbejdet et foreløbigt forslag til program for drøftelsen.

Den Administrative Styregruppe bedes drøfte om forslag til program kan godkendes. 

 

Sagsfremstilling

Programforslag for temadrøftelse mellem KDK og DAS Social. 

 

1. Hvad sker der på nationalt hold

Præsentation af nationale tiltag og aftaler med betydning for det specialiserede socialområde.

• Rammeaftale "Sammen om handicap" mellem Regeringen, aftalepartier og
interesseorganisationer

• Økonomiaftale 2025 mellem KL og Regeringen
• Delaftale på socialområdet mellem KL og Regeringen
• Ekspertudvalgets endelige rapport

Forslag om ekstern oplægsholder - evt. fra KL (Morten Mandøe)

 

2. Status på aktiviteter i Nordjysk regi ift. udgiftsudviklingen

Præsentation af opfølgning på Komponentanalyse

• Der har været afholdt en workshop i oktober måned 2024 med fokus på kommunernes
visitationspraksis

• Myndigheds- og udførerchefer involveres yderligere i 2025 mhp. workshop omkring konkrete forslag
til handling på baggrund af resultaterne af Komponentanalysen, samt komme med bud på
nytænkning og fokus på ændringer i egen praksis.

• Der følges op på Komponents undersøgelse omkring de særligt dyre enkeltsager

 

3. Kort præsentation af de seneste tal for udgiftsudviklingen i Nordjylland

• Styringscockpit
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Forretningsudvalget har drøftet forslaget til program og bakker op om de grundlæggende elementer i
dette. Forretningsudvalget har dog bedt sekretariaterne at undersøge, om fællesmødet kan udskydes til
senere på foråret (marts 2025), hvor nye data i styringscockpittet (2024) kan være klar, ligesom der vil
være afholdt en workshop med chefgruppen omkring opfølgning på Komponentanalysen, som kan
orienteres om. 

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender forslag til program for temadrøftelse med KDK

Beslutning:

Haukur S. Thorsteinsson orienterede om, at det er muligt at skubbe mødet med kommunaldirektørerne til
marts. Dette blev besluttet, således det bliver muligt at komme lidt længere med opfølgningen på
Komponentanalysen. Bl.a. skal der afholdes møde med psykiatri- og handicapcheferne (udfører og
myndighed) i februar, hvor der skal arbejdes ind i hvilke næste skridt, som kunne være relevante i
opfølgningen. 

Der var opbakning til det foreslåede program.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 8.

Socialpolitisk Dialogforum 2025

2024-079097 

Resumé

Forretningsudvalget har tidligere besluttet, at "Balancen mellem økonomi og socialfaglige hensyn på det
specialiserede socialområde"  skal være tema for Socialpolitisk Dialogforum i 2025. Sekretariatet har
udfærdiget et programforslag hertil. Den Administrative Styregruppe bedes godkende og evt. komme med
input til forslaget til program mv. for Socialpolitisk Dialogforum 2025.

Sagsfremstilling

Sekretariat for Nordjysk Socialaftale arbejder med nedenstående ift. Socialpolitisk Dialogforum 2025: 

Emne: Der tages afsæt i fokusområde 3b vedr. fremtidssikring af indsatsen herunder balancen mellem
økonomi og socialfaglige hensyn

Tid og sted: Fredag kl. 9-13 den 16. maj 2025 evt. på Comwell Rebild Bakker

Deltagere: Nordjyske kommunal- og regionspolitikere (fra socialudvalgene), de nordjyske socialdirektører
samt 1-3 repræsentanter fra hvert af de nordjyske handicapråd

Moderator: uafklaret endnu

Formålet med dagen: At give inspiration til arbejdet med at sikre balancen mellem økonomi og de
socialfaglige forhold på det specialiserede socialområde herunder at give politikerne blik for de
udfordringer, der kan ligger her. Endelig er der fokus på, at deltagerne får mulighed for at drøfte og dele
viden og erfaringer på tværs af de nordjyske kommunegrænser og regionen.

Forslag til program (oplægsholderne er ikke endeligt bekræftede):

Kl. 8.30-9.00: Ankomst og morgenbrød

Kl. 9.00-9.10: Velkomst ved KKR Formand Lasse Frimand Jensen, Borgmester Aalborg Kommune

Kl. 9.10- 9.45: Udviklingen på det specialiserede socialområde, herunder endelig afrapportering fra
Ekspertudvalget v. Jakob Bigum, Formand for Kommunale Velfærdschefer og medlem af Ekspertudvalget. 

Kl. 9.45-10.15: Økonomisk og faglig styring på det specialiserede socialområde – hvor er
mulighedsrummet? v. Camilla Dalsgaard fra VIVE.

Kl. 10.15-10.45: Borddrøftelser inkl. enkelte plenumnedslag

Kl. 10.45-11.00: Pause

Kl. 11.00-12.00: Kommunale erfaringer med økonomisk og faglig styring på det specialiserede
socialområde i form af fx:
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• Oplæg fra styregruppeformanden fra Rammeaftalesamarbejdet i Sjælland, hvor de har vedtaget en
udviklingsplan og en række principper for fælles udvikling af et fagligt og økonomisk bæredygtigt
socialområde.

• Evt. også oplæg fra Aalborg, Aarhus eller Odense Kommune, som alle har arbejdet med emnet

Kl. 12.00-12.30 Borddrøftelser inkl. enkelte plenumnedslag

Kl. 12.30-12.50: Politisk paneldebat med 3 nordjyske politikere vedr. hvad der bliver væsentligt rent politisk
i denne balancegang (evt. 1 kommunal, 1 regional og 1 repræsentant fra et handicapråd)

Kl. 12.50-13.00: Afrunding og farvel ved KKR Formand Lasse Frimand Jensen, Borgmester Aalborg
Kommune / KKR Næstformand Mogens Christen Jensen, Jammerbugt Kommune

Mulighed for frokost to-go eller at spise, der hvor arrangementet afholdes.

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender og evt. giver input til programforslag mv. for Socialpolitisk Dialogforum 2025

Beslutning:

Den Administrative Styregruppe bakkede op om det foreslåede program, tidspunkt mv. til Socialpolitisk
Dialogforum 2025. Der var ikke umiddelbart input vedr. mulig moderator, men det blev aftalt, at hvis nogen
kommer i tanke om relevante input, så skrives der til sekretariatet.

Søren Aalund bragte udfordringerne med forståelsen af Almenboliglovens begrænsninger på banen, som
et emne, som kunne være relevant. Der var opbakning til emnet, og det blev besluttet, at dette søges bragt
ind på mødet med kommunaldirektørerne i første omgang. Her var der i forslaget til program lagt op til, at
Morten Mandøe skulle holde oplæg, og han kunne eventuelt også komme omkring dette emne.
Sekretariatet arbejder videre med dette.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 9.

Pædagogdimensionering 2025

2024-079097 

Resumé

Den Administrative Styregruppe behandler indstilling til KKR Nordjylland, som behandler en sag vedr.
pædagogdimensionering af studiepladser på pædagoguddannelsen på UCN på deres møde d. 7. februar
2025. Her tages der stilling til evt. behov for at ændre ved dimensioneringen for pædagoguddannelsen
samt tage stilling til fordelingen mellem specialiseringsretninger.

På et møde i sparringsgruppen vedr. pædagogdimensionering d. 5. november 2024 var det her
vurderingen, at der ikke er noget, som umiddelbart taler for at ændre ved dimensioneringen i 2025.

Der er udarbejdet et notat, som samler op på det øvrige materiale og yderligere inputs med relevans for
sagens behandling. I notatet fremgår ligeledes en anbefaling til drøftelse blandt fagdirektørerne, ift. den
forestående dimensionering. Dette notat er sendt ud til kommentering hos parterne inden det vendes i
fagdirektørkredsene.

Der gives en mundtlig tilbagemelding på mødet i DAS, på baggrund af evt. tilbagemeldinger fra
kommenteringen hos parterne, da der er deadline herfor d. 7. januar 2025. 

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Drøfter anbefaling til KKR Nordjylland med henblik på godkendelse af dimensioneringen af
studiepladser på pædagoguddannelsen på UCN for studieåret 2025-2026

Bilag:
- Sagsbeskrivelse DAS - pædagogdimensionering 2025-2026
- Sparringsgruppe på pædagogområdet - notat ift. dimensioneringen af pædagoguddannelsen på UCN
2025-2026
- Fremskrivning af udbud af og efterspørgsel efter pædagoger
- AUP03 - Fuldtidsledige i pct. af samtlige forsikrede (foreløbig opgørelse) - 07.2017-08.2024 – Region
Nordjylland
- AUF02 - Fuldtidsledige efter køn, ydelsestype, område, a-kasse og tid - 01.2007-02.2024 – Region
Nordjylland
- Arbejdsmarkedsbalancen - pædagog - d. 30. oktober 2024 - historisk oversigt fra 2014-2024

Beslutning:

Haukur S. Thorsteinsson redegjorde for, hvorfor dimensioneringen ikke ændres.

Der var i Den Administrative Styregruppe opbakning til dette.

Det blev drøftet, at der stadig skal være fokus på, hvordan man skaber øget interesse og søgning til
pædagogfaget, hvilket der ligeledes er fokus på i mange forskellige regi. Dette kunne ligeledes være et
emne til fællesmødet mellem forretningsudvalgene på socialområdet og børne- og ungeområdet.
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9
SAGSBESKRIVELSE DAS -
PÆDAGOGDIMENSIONERING
2025-2026



Sagsfremstilling 

KKR Nordjylland behandler indstilling til kommende pædagogdimensionering af studiepladser på pædagoguddannelsen 
på UCN på deres møde d. 7. februar 2025. Her tages der stilling til evt. behov for at ændre ved dimensioneringen for 
pædagoguddannelsen samt tage stilling til fordelingen mellem specialiseringsretninger. 

 
Sagen drøftes på møde i Børne- og Ungedirektørkredsen d. 17. januar, med deltagelse af repræsentanter fra Region 
Nordjylland, BUPL, SL og UCN.  

 
Administrativt er pædagogdimensioneringen forankret i regi af Børne- og Ungedirektørkredsen, hvorfor det er den kreds 
der sender den administrative indstilling videre til Kommunaldirektørkredsen og herfra videre til KKR Nordjylland til 
politisk behandling. 

 
Den administrative arbejdsgruppe, sparringsgruppen – hvor der sidder repræsentanter fra kommuner, region, BUPL, SL 
og UCN, har afholdt møde for at drøfte udkast til anbefaling der kan videregives til KKR Nordjylland ifm. den politiske 
proces.  

 
Arbejdsgruppen mødtes d. 5. november 2024 for at samle op på relevant materiale, f.eks. arbejdsmarkedsdata fra AMK 
Midt-Nord, ledighedstal fra DST og de faglige organisationer, relevante nationale udspil, analyse samt andet 
datamateriale fra UCN og professionshøjskolerne, mv. Ud fra det samlede materiale har arbejdsgruppen udarbejdet en 
opsamling som giver en anbefaling til den kommende dimensioneringsproces ift. antallet af studiepladser samt 
specialiseringsretninger. 

 
På baggrund af mødet er der rettet henvendelse til kommunerne via fælles mail, som er sendt ud til de respektive 
chefkredse på hhv. dagtilbuds-, skole-, handicap- og socialområdet. Dette med henblik på at indhente inputs fra de 
primære områder hvor kommunerne ansætter pædagoger, samt tilbyder pædagogpraktikpladser.  

 
Sagen er ligeledes sendt til jobcentercheferne samt sundheds- og ældrechefkredsen. Dette med henblik på inputs ift. 
den aktuelle situation på beskæftigelsesområdet i kommunerne samt et område som er udpeget som potentielt 
vækstområde for pædagogisk arbejdskraft på sigt. 

 
Her blev samtlige materialer som sparringsgruppen skulle tage stilling til også sendt ud til kommunerne via de førnævnte 
chefkredse samtidig. 
 
Processen er tilrettelagt anderledes i år ud fra en afvejning af behovet for en større administrativ proces i kommunerne 
set i lyset af sparringsgruppens vurdering om at der ikke umiddelbart er noget der taler for andet end at fastholde 
dimensioneringen på nuværende niveau. 

 
Når de foreliggende materialer, inputs, mv. er taget i betragtning, sammenholdt med KKR Nordjylland tidligere 
beslutninger omkring dimensionering, så er der, ligesom sidste år, fortsat generel enighed i sparringsgruppen om at 
fastholde den.  

 
Følgelig lød anbefalingen fra sparringsgruppen, at fastholde dimensioneringen af pædagoguddannelsen på UCN på 
nuværende niveau. Det vil sige, at UCN kan oprette 620 studiepladser på pædagoguddannelsen i studieåret 2025/2026. 
De pladser fordeler sig på UCN’s pædagoguddannelser i Hjørring, Thisted og Aalborg.  

 
En mere detaljeret gennemgang af baggrunden for anbefalingen fremgår af vedlagte notat. 

 
Der vurderes fortsat ikke behov for at ændre i fordelingen mellem specialiseringsretninger, men den skal følges nøje 
over den kommende tid ift. en evt. tilpasning i fremtiden. 

 
Den 16. december er vedlagte notat sendt ud til kommunerne til bemærkning, via førnævnte chefkredse, med henblik 
på at evt. bemærkninger kan bringes op på DAS mødet d. 9. januar eller på mødet i Børne- og Ungedirektørkredsen d. 
17. januar. 
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Sagen er ligeledes på dagsorden til møde i Kommunaldirektørkredsen d. 24. januar. 
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SPARRINGSGRUPPE PÅ
PÆDAGOGOMRÅDET - NOTAT IFT.
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2025-2026



Dato: 20. november 2024 
 
Sags ID: SAG-2016-04838 
Dok. ID: 3398081 
 
E-mail: HAST@kl.dk 
Direkte:   
 
Aalborg Kommune 
Boulevarden 13 
9000 Aalborg 
 
www.kl.dk/kkr-nordjylland 
Side 1 af 4 

 

 

Sparringsgruppe på pædagogområdet - notat ift. di-
mensioneringen af pædagoguddannelsen på UCN 
2025-2026 

Nærværende notat er udarbejdet på baggrund af møde i sparringsgruppen på 
pædagogområdet den 5. november 2024, følgelig henvises der i notatet til 
vurderinger, tilkendegivelser osv. fra mødet samt fra de inputs og materialer, 
der blev leveret ind ifm. processen.  
 
Til deltagelse i mødet var inviteret repræsentanter fra faglige organisationer, 
professionshøjskolen, regionen, ankerkommunen og KKR-sekretariatet.  
 
På mødet blev diverse materialer drøftet i sparringsgruppe. På baggrund af 
mødet sendes nærværende notat ud til kommuner, region og de øvrige parter 
til kommentering. Det samlede materiale til mødet sendes ligeledes ud til alle 
parter, dvs. de faglige organisationer, professionshøjskolen, kommuner, an-
kerkommunen og region, sammen med sparringsgruppens udkast til notat – 
samt foreløbig indstilling til dimensionering for 2025-2026. 
 
KKR dimensioneringsopgave – samt historisk overblik 
 
KKR Nordjylland har til opgave at dimensionere pædagoguddannelsen, 
SOSU-uddannelserne og PAU-uddannelsen i Nordjylland. KKR spiller en rolle 
i forhold til at sikre, at dimensioneringen af pædagoguddannelsen afspejler 
arbejdsgivernes behov, og at kommunerne og Region Nordjylland stiller det 
aftalte antal praktikpladser til rådighed for UCN. 
 
Kommunerne har som arbejdsgivere en fælles interesse i at få uddannet kva-
lificerede medarbejdere til kommunen og veluddannede borgere, som kan 
være med til at sikre væksten i kommunerne. 
 
KKR – tidligere beslutninger og ændringer af rammevilkår 
 
Af hensyn til at skabe overblik over forhistorien for beslutninger, som tidligere 
er besluttet i KKR Nordjylland omkring dimensionering af pædagoguddannel-
sen på UCN samt ændringer i rammevilkår, beskrives der i følgende de væ-
sentligste justeringer og ændringer, der har fundet sted siden 2015. 
 
KKR Nordjylland besluttede på deres møde den 27. februar 2015, at dimensi-
oneringen af studiepladser på pædagoguddannelsen i Region Nordjylland 
skulle nedsættes med 10 pct. over tre år, således at der om tre år skulle op-
rettes 405 studiepladser mod 450 tidligere, da stigningen i behov for pædago-
ger på nye områder ikke kunne opveje det markant faldende behov for pæda-
goger i Nordjylland som konsekvens af det samlede fald i børnetallet i de nord-
jyske kommuner. Den neddimensionering er fuldt implementeret pr. udgangen 
af 2018. 
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Samtidig blev fordelingen mellem specialiseringsretninger ligeledes fastsat til 
hhv. ca. 40 pct. i dagtilbudspædagogik, ca. 20 pct. i skole- og fritidspædagogik 
og ca. 40 pct. i social- og specialpædagogik. Dette i erkendelse af, at udvik-
lingen på det tidspunkt var den, at der var faldende behov på dagtilbudsom-
rådet, samtidig med at behovet var stigende på social- og specialområdet. 
 
Efterfølgende er fordelingsnøglen mellem kommunerne ligeledes blevet revi-
deret af KKR Nordjylland på møde den 15. april 2016 for bedre at tage hensyn 
til den samlede opgaveportefølje på pædagogområdet. Det vil sige, at pæda-
goger ikke kun arbejder med børn og unge, men i stigende grad også arbejder 
på social- og specialområdet med folk i alle aldersgrupper, samtidig med at 
der er et vordende behov på ældreområdet. 
 
Pr. 1. juli 2016 overgik pædagoguddannelsen på VIA University College i Thi-
sted til University College Nordjylland (UCN), hvilket medførte, at Thisted og 
Morsø kommuners pædagogdimensionering overgik fra KKR Midtjylland til 
KKR Nordjylland. Dette medførte en de facto stigning i den samlede nordjyske 
dimensionering fra 405 til 469 studiepladser. 
 
KKR Nordjylland godkendte på deres møde den 3. februar 2017 en dimensi-
onering på 405 pædagogstuderende for studieåret 2017/2018 – i henhold til 
den 10 pct. neddimensionering, der blev besluttet den 27. februar 2015, plus 
de 64 pladser, der tilkom den nordjyske dimensionering ved VIA Thisteds 
overgang til UCN.  
 
KKR Nordjylland valgte på deres møde d. 13. marts 2018 at fastholde antallet 
af studiepladser og dermed godkende en dimensionering på 469 pædagog-
studerende for studieåret 2018/2019 samt fastholde fordelingen mellem spe-
cialiseringsretninger. I forbindelse hermed ønskede KKR Nordjylland ligele-
des en fortsat opmærksomhed på udviklingen i børnetal og behovet på æld-
reområdet og ville i den forbindelse følge behovet for studiepladser tæt over 
den kommende tid. 
 
KKR Nordjylland valgte på deres møde d. 8. februar 2019 at øge det nuvæ-
rende antal af studiepladser, og godkendte derfor en dimensionering på 492 
studerende for studieåret 2019/2020. Samtidig fastholdt KKR fordelingen mel-
lem specialiseringsretninger, men med et ønske om at den blev fulgt nøje over 
den kommende tid ift. en evt. tilpasning i fremtiden. Den opdimensionering vil 
være fuldt implementeret ifm. vinteroptaget 2020. 
 
KKR Nordjylland besluttede på deres møde d. 5. februar 2020 igen at øge det 
nuværende antal studiepladser, og godkendte derfor en dimensionering på 
517 studerende for studieåret 2020/21. Fordelingen mellem specialiserings-
retninger blev igen fastholdt på nuværende niveau. 
 
I forbindelse med Covid-19 situationen indgik regeringen og de øvrige partier 
en aftale om, at der skulle oprettes 4.500 ekstra studiepladser på de videre-
gående uddannelser i 2020 og 2021, samt en ambition om at specifikt øge 
antallet af studiepladser på velfærdsuddannelserne med 500 pladser på 
landsplan. Efter en hurtig proces i kommunerne lige op til sommeren 2020, så 
blev det aftalt, at de nordjyske kommuner godkender, at der ekstraordinært 
etableres 38 ekstra studiepladser på pædagoguddannelsen. 
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KKR Nordjylland besluttede på deres møde d. 5. februar 2021 at fastholde det 
nuværende antal studiepladser, og godkendte derfor en dimensionering på 
517 studerende for studieåret 2021/22. Fordelingen mellem specialiserings-
retninger blev samtidig fastholdt på nuværende niveau. KKR Nordjylland 
gjorde samtidig opmærksom på, at det var vigtigt at følge området nøje. 
 
KKR Nordjylland besluttede på deres møde d. 25. marts 2022 at opdimensio-
nere det nuværende antal studiepladser med 20 pct., og godkendte derfor en 
dimensionering på 620 studerende for studieåret 2022/23. Fordelingen mel-
lem specialiseringsretninger blev samtidig fastholdt på nuværende niveau. 
Dette bl.a. set i lyset af voksende rekrutteringsudfordringer på f.eks. social- 
og dagtilbudsområdet – både i storbyer og yderområder, aftalen om mini-
mumsnormeringer, generelt voksende pres på arbejdskraftreserven, udfor-
dringer ift. vikardækning, mm. 
 
På mødet i KKR Nordjylland d. 10. februar 2023 besluttede KKR Nordjylland 
at fastholde både dimensioneringen af pædagoguddannelsen på 620 uddan-
nelsespladser for studieåret 2023/2024 samt at fordelingen af specialiserings-
pladserne ligeledes skulle fastholdes. 
 
KKR Nordjylland besluttede på deres møde d. 9. februar 2024, at fastholde 
både dimensioneringen af pædagoguddannelsen på 620 uddannelsespladser 
for studieåret 2024/2025 samt at fordelingen af specialiseringspladserne lige-
ledes skulle fastholdes. 
 
 
Arbejdskraftreserve og rekruttering – overvejelser ift. studieåret 
2025/2026 
På mødet i sparringsgruppen d. 5. november har parterne vendt nogle af de 
væsentligste inputs, data, analyser og øvrige materialer, der har betydning for 
dimensioneringen af pædagoguddannelsen. I det følgende gengives parter-
nes generelle fokuspunkter og bemærkninger ift. forestående dimensione-
ringsproces for studieåret 2025/2026. 
 
Generelt, og fælles for parterne, er at billedet er det samme som i de tidligere 
år, dvs. at der opleves generelt pres ift. at få kvalificeret personale, både på 
voksen- og på børneområdet. Ligesom i den senere tid, så opleves presset 
både i byområder samt i yderområderne. Dette hænger meget sammen med 
den demografiske udvikling, især med færre unge der er i målgruppen for ud-
dannelsen. Der er stadig relativt lav ledighed blandt de faglige organisationers 
medlemmer, samtidig med at oplevelsen er, at der kommer få ansøgninger til 
faste stillinger.  
 
UCN samarbejder med bl.a. Region Nordjylland og nogle af de nordjyske 
kommuner ift. at udvikle den gode praktik, netop med henblik på fastholdelse 
i uddannelsen.  
 
Der blev givet udtryk for et fortsat ønske om et bredt samarbejde ml. parterne 
på området ift. større samarbejde og drøftelser af, hvordan parterne i fælles-
skab kan rekruttere studerende og medarbejdere til uddannelsen og faget – 
samt fastholde fokus på de muligheder der ligger i merituddannelsen. Der ar-
bejdes videre med dette i 2025 – med bred involvering fra parterne og fra de 
relevante fagområder. Der arbejdes herudover bl.a. på afholdelse af en fælles 
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konference omkring pædagogisk arbejdskraft i foråret 2025. Konferencens af-
holdelse er forankret i regi af AMK Midt-Nord, men med deltagelse af rele-
vante parter fra området.  
 
Der er fokus på at sikre bæredygtige uddannelsesudbud i hele Nordjylland. 
Der er en opmærksomhed omkring forestående generationsskifte blandt med-
arbejdere, især på socialområdet.  
 
Forestående dimensioneringsproces 
Udfordringsbilledet for pædagoguddannelsen og pædagogfaget har ikke æn-
dret sig mærkbart over de sidste 5 år. Følgelig er vurderingen, ud fra de frem-
lagte materialer, at der ikke er behov for at ændre ved dimensionering. Dette 
blandt andet, fordi udfordringen med den demografiske forskydning og heri-
gennem faldende optag til uddannelsen medfører at øget dimensionering vur-
deres uden formål. Samtidig ønskes der at der sættes fortsat fokus og lægges 
mere arbejde i at få rekrutteret til faget/uddannelsen samt ift. merituddannel-
sen. 
 
Indstilling 
Når de foreliggende materialer, inputs, udviklinger, mv. er taget i betragtning, 
sammenholdt med KKR Nordjylland tidligere beslutninger omkring dimensio-
nering, så er der generel enighed om at fastholde dimensionering på nuvæ-
rende niveau. Samtidig med at der sættes fokus på rekruttering til uddannel-
sen/faget, merituddannelse, mv. 
 
Følgelig indstilles det, at Børne- og Ungedirektørkredsen og DAS Social tager 
stilling til en anbefaling om at fastholde dimensioneringen af pædagoguddan-
nelsen på UCN på nuværende niveau.  
 
Det vil sige, at UCN kan oprette 620 studiepladser på pædagoguddannelsen 
i studieåret 2025/2026. De pladser fordeler sig på UCN’s pædagoguddannel-
ser i Hjørring, Thisted og Aalborg. 
 
Der vurderes fortsat ikke behov for at ændre i fordelingen mellem specialise-
ringsretninger, men den skal følges nøje over den kommende tid ift. en evt. 
tilpasning i fremtiden.  
 
Den nuværende fordeling er følgende: 

− Dagtilbudspædagogik: ca. 40 pct. 
− Skole- og fritidspædagogik: ca. 20 pct. 
− Social og specialpædagogik: ca. 40 pct. 
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NOTAT 

 
 

Lavere fertilitet i befolkningsfremskrivningen og be-
tydningen for efterspørgsel efter pædagoger 

Fertiliteten i Danmark faldt fra 1,72 til 1,50 barn per kvinde fra 2021 til 2023. 
På den baggrund er den langsigtede fertilitetsantagelse nedjusteret i befolk-
ningsfremskrivningen for 2024. Blandt danske kvinder er fertilitetsforventnin-
gerne nedsat fra tidligere 1,9 barn per kvinde til 1,75 barn per kvinde. 
 
Ændringerne svarer til ca. 8.000 færre fødsler per årgang. I den tidligere 
fremskrivning (for 2023) forventedes 435.000 0-5-årige i 2034, mens antallet 
er 387.000 i den aktuelle fremskrivning (for 2024). I udgangspunktet (primo 
2024) er der 370.000 børn (0-5 år). Det vil sige, at hvor den tidligere frem-
skrivning indebar en vækst på 65.000 børn, så indebærer den aktuelle frem-
skrivning en vækst på 17.000 børn – en forskel på 48.000 børn. Antallet af 
børn vil – trods den lavere fertilitet – stige, fordi befolkningen i de kommende 
år får flere kvinder i de fødehyppige aldre. 
 
Ændringerne i befolkningsfremskrivningerne rammer nogenlunde jævnt regi-
onalt. I alle regioner bortset fra Nordjylland forventes 12-13 procentpoint la-
vere stigning i antallet af 0-5-årige i den aktuelle fremskrivningen ift. den tidli-
gere. I Nordjylland forventes 16 procentpoint færre 0-5-årige end hidtil anta-
get. Der er dog fortsat en forventning om flere 0-5-årige i alle regioner. Stig-
ningen forventes at være begrænset i Nordjylland (1 pct.), Syddanmark (1 
pct.) og Sjælland (3 pct.). I Midtjylland forventes 9 pct. flere 0-5-årige og i 
Hovedstaden 5 pct. flere, jf. tabel 1.  
 
Tabel 1: Antal 0-5 årige i 2024 og fremskrevet i 2034 ved hhv. tidligere 
og aktuel fremskrivning. 

 
Kilde: Statistikbanken.dk og egne beregninger.  
Note:  Tabellen indeholder afrundinger. Tidligere fremskrivning er 2023-fremskrivningen og aktuel fremskriv-
ning er 2024-fremskrivningen. 
 

I 2024 
faktisk

I 2034 
tidligere

fremskriv.

I 2034 
Aktuel

fremskriv.

2034 
tidligere

fremskriv.

2034 
Aktuel

fremskriv.

Region Hovedstaden 124.900 146.700 131.600 21.800  (+17%) 6.700  (+5%) -15.100  (-12%-point)

Region Sjælland 48.400 55.600 49.700 7.200  (+15%) 1.300  (+3%) -5.900  (-12%-point)

Region Syddanmark 73.400 83.600 74.400 10.100  (+14%) 900  (+1%) -9.200  (-13%-point)

Region Midtjylland 88.000 108.000 96.200 20.100  (+23%) 8.200  (+9%) -11.800  (-13%-point)

Region Nordjylland 34.900 40.900 35.200 5.900  (+17%) 200  (+1%) -5.700  (-16%-point)

Hele landet 369.600 434.800 387.000 65.200  (+18%) 17.400  (+5%) -47.800  (-13%-point)

Antal børn (0-5 år) Ændring fra 2024 til 2034
Forskel gammel og ny 

fremskrivning
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NOTAT 

 

Den mindre stigning i antallet af børn i fremtiden betyder, at der forventes et 
tilsvarende mindre behov for flere pædagoger end hidtil antaget. KL har tidli-
gere udarbejdet en fremskrivning, som beskriver efterspørgslen efter pæda-
gogarbejdskraft på niveau med 2022 tillagt det øgede pædagogbehov som 
følge af minimumsnormeringerne. Det bemærkes, at behovet er udregnet ift. 
hele arbejdsmarkedet. Dvs. med samme antal pædagoger per barn i vugge-
stuer, børnehaver og skoler (alderskorrigeret), samt med samme behov per 
borger på socialområdet. 
 
Når behovet for pædagoger følger den aktuelle befolkningsfremskrivning ses 
der en stigning i behovet for pædagoger på ca. 1.000 flere pædagoger fra 
2024 til 2034. Den tidligere fremskrivning vidste et øget behov for 8.000 pæ-
dagoger i samme periode. Det bemærkes, at der i beregningerne ikke er ta-
get højde for i hvilket omfang, der er pædagogmangel i udgangspunktet.      
 
Med udgangspunkt i 2022 er der tidligere udarbejdet en uddannelsesfrem-
skrivning. Når denne fremskrivning anvendes sammen med den aktuelle be-
folkningsfremskrivning ses det, at ved en fastholdelse af optaget i 2022 ville 
pædagogefterspørgslen i fremtiden nogenlunde kunne opfyldes (samme ni-
veau som i 2022 tillagt minimumsnormeringerne). Dette ville langt fra have 
været tilfældet ved den tidligere befolkningsfremskrivning, jf. figur 2. Det be-
mærkes, at optaget af pædagogstuderende i 2022 ikke er fastholdt, men fal-
dende. Dette behandles i senere afsnit.       
 
Figur 2: Udviklingen i udbuddet af og efterspørgslen efter pædagoger 

 
Kilde: KL’s beregninger pba. registerdata fra Danmarks Statistik. 
Note: 5.901 var den indregnede dimensionering i 2022. Dimensioneringen for 2024 var 5.997.  
   

g   g    g p g   p g g
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NOTAT 

 

KL’s fremskrivning viser samtidig, at selvom rekrutteringssituationen på 
landsplan vil forblive nogenlunde uændret ved et optag som i 2022, så er der 
udsigt til øget geografisk skævhed. I Region Hovedstaden er der udsigt til en 
forværring af rekrutteringssituationen med ca. 3.000 pædagoger i 2034, 
mens rekrutteringssituationen i alt forbedres tilsvarende i Nordjylland, 
Midtjylland og Syddanmark. Midtjylland ser ud til at forblive på et nogenlunde 
uændret niveau, jf. figur 3. 
 
Figur 3: Ændring i den strukturelle rekrutteringssituation ved et optag 
som i 2022 

 
Kilde: KL’s beregninger pba. registerdata fra Danmarks Statistik. 
 
Ovenstående er baseret på en fastholdelse af optaget i 2022. I 2022 var der 
et endeligt optag på 4.686 personer. I 2023 faldt dette optag til 4.479. Der 
eksisterer ikke endelige optag for 2024, men antallet forventes at falde yder-
ligere. Årsagen til denne forventning er, at KOT-optaget til pædagoguddan-
nelserne faldt med godt 300 personer fra 2023 til 2024. I 2022 og 2023 var 
det endelige optag i gennemsnit 521 personer større end KOT-optaget., jf. 
tabel 4. Gælder dette forhold også i 2024, kan der forventes et samlet ende-
ligt optag på ca. 4.200 personer.  
 
Tabel 4: Udvikling i Dimensionering og optag (forsk. definitioner)  
  2020 2021 2022 2023 2024 
Dimensionering 5.819 5.798 5.873 5.997 5.997 
Optagelse via KOT 4.955 4.781 4.155 3.968 3.645 
Tilgang til uddannelse,  
jf. Danmarks Statistik definition 5.387 5.476 4.915 4.708 - 
Tilgang til uddannelse, 
jf. KL definition 5.136 5.211 4.686 4.479 - 

Kilde: KOT-hovedtal (UFM), Oversigt over dimensioneringslofter (UFM), statistikbanken og KL’s beregninger 
pba. registerdata fra Danmarks Statistik 
Note: Danmarks Statistiks definition tæller alle personer, som starter på pædagoguddannelsen i løbet af et år 
(oktober-september). KL’s definition medtæller kun pædagoguddannelserne, hvis de er i gang ultimo septem-
ber.  
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Dimensioneringen i 2024 var på næsten 6.000 pladser, hvoraf 3.645 blev af-
sat under KOT-optaget. Teoretisk efterlader det 39 pct. tomme pladser på 
landsplan. Andelen af tomme pladser er størst i Hovedstaden (47 pct.) og 
mindst på Sjælland og i Midtjylland (begge 34 pct.). For uddannelsesinstituti-
onerne er andelen af tomme pladser lavest hos UCL i Syddanmark (32 pct.), 
jf. tabel 5. 
 
Tabel 5: 2022-optag, 2024-dimensionering og 2024-KOT-optag 

  
2022: Optag 
KL-definition 

2024: 
Dimensionering 

2024:  
KOT - optag 

2024: Andel  
”tomme pladser” 

Hovedstaden 1.386 1.975 1.038 47% 
Sjælland 645 868 573 34% 
Syddanmark 1.015 1.205 764 37% 
     -Heraf UC Syddanmark - 633 376 41% 

     -Heraf UCL - 572 388 32% 

Midtjylland 1.098 1.329 881 34% 
Nordjylland 542 620 389 37% 
Hele landet 4.686 5.997 3.645 39% 

Kilde: KOT-hovedtal (UFM), Oversigt over dimensioneringslofter (UFM) og KL’s beregninger. ”Tomme plad-
ser” er forskellen mellem KOT-optag og dimensionering i 2024 
 
Selvom der ofte ses et efteroptag i størrelsesordenen ca. 500 personer ud 
over KOT-optaget, er situationen pt. at der i alle regioner er flere uddannel-
sespladser end studerende.  
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AUP03 - FULDTIDSLEDIGE I PCT. AF
SAMTLIGE FORSIKREDE
(FORELØBIG OPGØRELSE) -
07.2017-08.2024 – REGION
NORDJYLLAND



Fuldtidsledige i pct. af samtlige forsikrede (foreløbig opgørelse) efter område, a-kasse og tid
Enhed: Pct.

2017M07 2017M08 2017M09 2017M10 2017M11 2017M12 2018M01 2018M02 2018M03 2018M04 2018M05 2018M06 2018M07 2018M08 2018M09 2018M10 2018M11 2018M12 2019M01 2019M02 2019M03 2019M04 2019M05 2019M06 2019M07 2019M08 2019M09 2019M10 2019M11 2019M12 2020M01 2020M02 2020M03 2020M04 2020M05 2020M06 2020M07 2020M08 2020M09 2020M10 2020M11 2020M12 2021M01 2021M02 2021M03 2021M04 2021M05 2021M06 2021M07 2021M08 2021M09 2021M10 2021M11 2021M12 2022M01 2022M02 2022M03 2022M04 2022M05 2022M06 2022M07 2022M08 2022M09 2022M10 2022M11 2022M12 2023M01 2023M02 2023M03 2023M04 2023M05 2023M06 2023M07 2023M08 2023M09 2023M10 2023M11 2023M12 2024M01 2024M02 2024M03 2024M04 2024M05 2024M06 2024M07 2024M08
Region Nordjylland Børne- og Ungdomspædagoger (BUPL-A) 5,2 5,9 5,3 4,9 4,1 4 4,5 4,8 4,2 3,5 3,8 3,7 4,9 5 4,5 4,1 3,8 3,6 4,2 4,2 3,9 3,8 4 4,3 5,6 5,4 4,5 4,3 3,8 3,8 4,4 4,3 4,3 4,3 3,7 4,8 5,5 5 4,1 3,5 2,7 2,8 3,8 4 3,6 3,3 2,8 3,1 4,4 3,4 2,7 2,3 1,7 1,6 2,3 2,4 2,3 2,1 1,9 2,1 3,1 2,6 2,1 1,6 1,5 1,4 2,2 2,1 1,7 1,8 1,9 2 3,6 2,8 2,2 2 1,9 1,8 2,3 2,5 2,1 2 1,8 2,1 3,3 2,6

Socialpædagoger (SLA) 3,5 4 3,7 3,5 3,1 3,1 3,2 3,5 3,3 3 3,2 3,1 3,4 3,7 3,5 3,7 3,6 3,3 3,5 3,5 3,5 2,9 3,1 3,1 3,5 3,5 3,8 3,6 3,4 3,7 4 4,3 4,6 4,8 4,8 4,9 4,7 4 3,8 3,3 3 3 3,5 3,6 2,8 2,5 2,2 2,2 2,4 2,2 2,2 1,8 1,7 1,5 2,2 2,3 2 2 1,9 1,8 2,1 2,1 1,9 1,8 1,6 1,6 2 2,1 1,7 1,5 1,5 1,7 2,1 2,1 2 1,9 1,7 1,4 2,3 2,4 2,2 2,4 2,1 1,8 2,5 2

Her i 2024 er antallet af a-kassemedlemmer
blevet nedjusteret af to omgange. Første gang
ultimo marts og anden gang ultimo august.
Nedskrivningerne har været jævnt tiltagende fra
2017 til 2024, hvilket medfører tilsvarende
tiltagende stigninger i opjusteringerne af de
ledighedsprocenter der nu fremgår af AUP03.
Opjusteringerne er typisk på 0,1-0,2 procentpoint.
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AUF02 - FULDTIDSLEDIGE EFTER
KØN, YDELSESTYPE, OMRÅDE,
A-KASSE OG TID - 01.2007-02.2024
– REGION NORDJYLLAND



Fuldtidsledige efter køn, ydelsestype, område, a-kasse og tid
Enhed: Antal

2007M01 2007M02 2007M03 2007M04 2007M05 2007M06 2007M07 2007M08 2007M09 2007M10 2007M11 2007M12 2008M01 2008M02 2008M03 2008M04 2008M05 2008M06 2008M07 2008M08 2008M09 2008M10 2008M11 2008M12 2009M01 2009M02 2009M03 2009M04 2009M05 2009M06 2009M07 2009M08 2009M09 2009M10 2009M11 2009M12 2010M01 2010M02 2010M03 2010M04 2010M05 2010M06 2010M07 2010M08 2010M09 2010M10 2010M11 2010M12 2011M01 2011M02 2011M03 2011M04 2011M05 2011M06 2011M07 2011M08 2011M09 2011M10 2011M11 2011M12 2012M01 2012M02 2012M03 2012M04 2012M05 2012M06 2012M07 2012M08 2012M09 2012M10 2012M11 2012M12 2013M01 2013M02 2013M03 2013M04 2013M05 2013M06 2013M07 2013M08 2013M09 2013M10 2013M11 2013M12 2014M01 2014M02 2014M03 2014M04 2014M05 2014M06 2014M07 2014M08 2014M09 2014M10 2014M11 2014M12 2015M01 2015M02 2015M03 2015M04 2015M05 2015M06 2015M07 2015M08 2015M09 2015M10 2015M11 2015M12 2016M01 2016M02 2016M03 2016M04 2016M05 2016M06 2016M07 2016M08 2016M09 2016M10 2016M11 2016M12 2017M01 2017M02 2017M03 2017M04 2017M05 2017M06 2017M07 2017M08 2017M09 2017M10 2017M11 2017M12 2018M01 2018M02 2018M03 2018M04 2018M05 2018M06 2018M07 2018M08 2018M09 2018M10 2018M11 2018M12 2019M01 2019M02 2019M03 2019M04 2019M05 2019M06 2019M07 2019M08 2019M09 2019M10 2019M11 2019M12 2020M01 2020M02 2020M03 2020M04 2020M05 2020M06 2020M07 2020M08 2020M09 2020M10 2020M11 2020M12 2021M01 2021M02 2021M03 2021M04 2021M05 2021M06 2021M07 2021M08 2021M09 2021M10 2021M11 2021M12 2022M01 2022M02 2022M03 2022M04 2022M05 2022M06 2022M07 2022M08 2022M09 2022M10 2022M11 2022M12 2023M01 2023M02 2023M03 2023M04 2023M05 2023M06 2023M07 2023M08 2023M09 2023M10 2023M11 2023M12 2024M01 2024M02
I alt Bruttoledige Region Nordjylland Børne- og Ungdomspædagoger (BUPL-A) 397 393 398 340 335 318 322 369 321 275 226 220 209 191 176 141 156 157 171 196 163 137 132 133 143 137 135 121 129 140 173 198 185 169 159 163 161 160 152 136 147 148 183 222 217 204 197 199 209 225 223 212 233 246 264 299 283 267 245 254 252 282 278 253 255 254 281 314 283 261 222 246 253 291 272 245 260 270 322 328 277 254 233 243 252 279 260 218 220 249 310 330 284 257 241 240 270 295 272 248 257 267 321 349 325 307 279 284 314 329 291 245 256 265 352 366 324 299 267 275 305 320 278 243 260 274 340 347 315 283 247 243 279 290 250 217 235 239 324 328 284 253 233 226 267 258 240 232 245 275 345 334 281 267 234 241 273 271 266 265 229 297 346 309 251 217 169 171 240 251 224 203 170 201 273 207 163 142 109 98 147 147 140 126 118 140 197 162 129 99 90 84 137 130 109 117 122 131 223 174 136 121 115 110 149 157

Socialpædagoger (SLA) 219 210 209 176 179 163 153 164 136 130 119 113 111 99 92 77 74 77 78 85 76 68 69 65 87 103 100 80 91 86 80 103 105 108 101 104 109 115 120 109 126 120 127 153 148 148 140 142 147 165 170 160 175 177 173 200 211 199 202 203 215 237 219 188 198 193 179 197 193 174 149 152 169 181 173 162 166 163 161 171 174 174 154 144 164 182 155 138 144 147 167 165 163 147 137 139 160 179 165 142 143 147 145 169 189 182 179 165 197 202 179 141 150 156 177 159 171 151 148 159 174 195 173 149 174 172 172 194 183 172 155 151 157 170 163 146 154 155 166 176 171 180 172 162 173 170 172 142 151 155 171 173 184 173 165 177 194 210 219 230 232 234 227 193 181 157 143 142 167 172 135 118 105 105 113 108 102 85 82 72 106 108 94 97 88 84 101 99 90 86 77 75 91 95 78 68 68 80 95 98 90 85 77 65 103 110

Bruttoledigheden er fra og med marts 2020
kraftigt påvirket af COVID-19 nedlukningen. Se
Nyt: http://www.dst.dk/nyt/35669.
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ARBEJDSMARKEDSBALANCEN -
PÆDAGOG - D. 30. OKTOBER 2024 -
HISTORISK OVERSIGT FRA
2014-2024



Jobmuligheder - 30-10-2024
Position Historik Beskrivelse
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2014 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2014 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2015 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2015 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2016 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2016 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2017 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2017 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2018 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2018 Mangel på arbejdskraft
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2019 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2019 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2020 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2020 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2021 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2021 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2022 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2022 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2023 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2023 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 1. halvår - 2024 Gode jobmuligheder
Pædagog - Nordjylland 2. halvår - 2024 Gode jobmuligheder
Kilde: Arbejdsmarkedsbalancen.dk (Styrelsen for Arbejdsmarked og Rekruttering)
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 11.

Eventuelt

Beslutning:

Martin Bjørn Andersen orienterede om forsinkelse af byggeriet vedr. tilbud for unge med svær selvskade.
Der er ventetid på byggetilladelsen, hvorfor ibrugtagningstidspunktet på nuværende tidspunkt er ubekendt.
Det Administrative Styregruppe orienteres, når der er nyt i sagen.

Side 105



Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 12.

Næste møde

Næste møde finder sted d. 17. marts 2025, kl. 12.00-16.00. Mødet er virtuelt. 

Beslutning:

Ingen bemærkninger.
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